
IPS Ioan

Reîntors din Dobrogea, pe care ortodo-
xismul lui Teodosie a transformat-o din 
apostolică în pecuniară, revin la casa 

mea de vacanță aflată între crestele maistuoase 
ale munților Zărand, pentru a mă odihni. De 
jur împrejur, pădurile nesfârșite au îmbrăcat 
haina multicoloră a toamnei. La vremea amiezii, 
când aurul soarelui deschide vitraliul frunzaru-
lui, așezat în șezlongul din parc, mă las purtat 
spre un edificiu ce se reflectă în apa pârâului din 
fața casei, în negura care se destramă deasupra 
înălțimilor, în ramurile care dormitează, în roua 
de pe frunze. Ați înțeles, ascult Debussy, unicul 
interpret al frumuseților naturii din Nocturne. 
La un astfel de ceas, mă sună Ioan, mitropolitul 
Banatului. Necunoscând numărul, i l-am șters 
cu ceva timp în urmă din pricini de mândrie 
reciprocă, îl rog să-și decline identitatea. Vai, 
vai, frate Vasile, nu mă recunoști?, mă dojenește 
el, căinându-se cu îndreptățire. Ai un alt glas, 
părinte mitropolit, îi răspund, glas adolescentin. 

Mă bucură dialogul cu el, la capătul căruia, simt 
cum se pripășește în mine convingerea că nu 
am greșit atunci când l-am numit președinte de  
onoare al jurnalului interregional „Banatul”. Și 
multe adversități arhierești mi-am atras eu atun-
ci... Și el știe asta!

Ce e viața... Ioan putea fi patriarh, dacă 
prietenul meu Nicolae Corneanu nu rupea 
biserica Ardealului în două, pentru a opri as-
censiunea martirului Anania, determinând 
astfel,  alegerea lui Daniel. I-am reproșat 
atunci cu îndrăzneală bărbătească gestul făcut  
și Nicolae, a zâmbit marmorean, cu multe 
subînțelesuri. Așa era el... Mereu în umbra 
marilor hotărâri pe care le gestiona rabinic. 
Azi, în locul lui Nicolae, e chiar cel nedreptățit 
atunci...

Pe Ioan, l-am cunoscut la scurt timp după 
întronizare percepându-l ca pe un bărbat 
care are conștiința că se află în slujba unui 
sacerdoțiu, identificat și fizic, printr-un fel 

de plenipotență transcendentală cu misiunea. 
La acea primă întâlnire a noastră, am apre-
ciat faptul că nu m-a primit într-o atmosferă 
d'annunziană de eleganță și snobism ortodox. 
A fost o întâlnire monahală.

La venirea sa în Țara Banatului, Ioan a 
fost privit, de un înalt ierarh, ca un depeizat. 
Răutăți popești... Ioan, poate întuneca încă, 
prin strălucirea roadelor sale chiriarhale, multe 
destine arhierești din istoria ortodoxismului 
românesc. Poate, dar pentru a reuși, va trebui 
să iasă la vreme din măreția solitară de cerb 
carpatin, pentru a-și învăța subalternii, să-i 
înțeleagă voința rostită prin tăcere.

Știind despre cine scriu, Elena, soția 
mea, care își poartă lângă candela sufletului 
meu, frumusețea și bunătatea ca patrafir, îmi 
șoptește că scriu despre acest om, în chiar luna 
nașterii sale. Dacă e așa, atunci: La mulți ani, 
frate Ioane!

Vasile TODI
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 Vestire

Coboară toamna în căușul florii
Înfiorată de iubiri ce mor.
De năluciri arzând între nevroze,
Pe focul sacru-al ultimului dor.
 
Parfum de noapte ciutura iubirii
Înalță-n dimineți cu aer trist,

Păunul grațios se inventează
Armonizând cu lacrima lui Hrist.
 
Se-nmiresmează ziua-n culmi înalte
Și marginile lumii cu senin,
Un stol voios de gâze plebeiene,
S-au indignat sub vraja unui crin.
 
În larg de țarini, despletesc cocorii

Bobocul evantaiului de drum,
Un nor pribeag se-nlătură din cale
slugarnic,  transhumând în scrum.
 
 
E  liniște sub ceruri și e toamnă,
Te-aștept  confuz de patimi și semeț,
Să văduvim un lan de idealuri
Cu un gârbaci de stele-n dimineți.

Vasile TODI

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Fără nicio intenţie de a face 
reclamă, trebuie totuşi să vor-

besc câte ceva despre unul dintre simbo-
lurile turistice ale Timişoarei: Hotel Con-
tinental. Arhitectul Gheorghe Gârleanu 
a imaginat - pe locul fostei cazărmi a 
Transilvaniei - un complex turistic deose-
bit ca ţinută. Constructorii s-au străduit 
să transpună în operă gândul arhitectului: 
faptul s-a întâmplat în anul 1971. De 44 
de ani, complexul Continental străjuieşte 
zilele şi nopţile turiştilor şi chiar ale noas-
tre, ale timişorenilor. Clădirea cu subsoluri, 
13 etaje, terasă deasupra, terase laterale, 
magazine, săli etc. este - prin cele întâm-
plate în saloanele și camerele sale, parte 
a istoriei ultimelor trei decenii. În primul rând, 
turiştii ce au locuit aici au găsit şi găsesc stan-
dardul şi ștaiful - elemente definitorii și mândria 
personalului de aici. Un şir întreg de servicii de 

calitate, dar de o diversitate ce te buimăcește: 
cum de pot fi atâtea într-un spaţiu atât de mic 
şi nu te calci și în picioare niciunde. Sălile de 
restaurant și de conferinţe au găzduit - în aceşti 
ani - tot ceea ce s-a putut organiza: de la recepţii 

la nivel de şefi de stat, guvern, miniştri, 
până la întâlniri de toate gradele şi proto-
coalele. Mii de pagini scrise, ore întregi de 
emisiuni radio şi TV au purtat inscripţia 
Continental, fie ca loc, fie ca sponsor. 
Sunt destul de puţini cei care cunosc is-
toria nescrisă a complexului Continental 
din Timişoara. Sunt mulţi cei care cunosc 
un aspect sau altul. Oricui te-ai adresa cu 
întrebarea, îţi va răspunde: fain complex! 
Am fost acolo, atunci şi atunci, am petre-
cut acolo, am realizat acolo cutare şi cutare 
lucru. Din multitudinea faţetelor pe care 
le-a avut și le are Conti (diminutiv cu care 
timişorenii alintă complexul Continental) 
m-aș opri la două: celebra Joie bănăţeană 
de odinioară (mai ţineţi minte că aproape 
trebuiau abonamente ca să poţi participa) 

şi expoziţia permanentă de caricatură Ştefan 
Popa Popa’s. Şi ţineţi minte: doar aici poţi ve-
dea oricând caricaturile şi, din când în când, pe 
maestrul Popa’s.

Timiºoara în anul 1915 – Bulevardul Revoluþiei pe care, azi, se aflã hotelul Continental
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 oaia Arhiepiscopiei 
Aradului

Pagină realizată cu sprijinul Pr. Iustin POPOVIcI

târnosirea Bisericii din parohia 
Sântana II

Duminică, 1 noiembrie 2015, a fost zi de mare sărbătoare pen-
tru credincioşii ortodocși din orașul arădean Sântana. După 

o aşteptare de peste un deceniu biserica nouă din Parohia Sântana II, 
Protopopiatul Arad, a fost târnosită, primind hramul ,,Sfânta Treime”.

Slujba de sfinţire a fost oficiată de Înaltpreasfinţitul Părinte Ioan, 
Mitropolitul Banatului și Înaltpreasfinţitul Părinte Timotei, Arhiepis-
copul Aradului, împreună cu un numeros sobor de preoţi şi diaconi. 

cerc misionar în parohia Aldeşti

Preoții din cer-
cul misionar-

pastoral Sebiș I, Proto-
popiatul Sebiș, conduși 
din încredințarea Înalt 
Preasfințitului Timotei 
Seviciu, de pr. Valentin 
Herbei s-au întrunit la 
Parohia Aldești.

Întrunirea a avut loc 
în biserica parohială cu 
hramul „BunaVestire” 

din localitate, unde în conformitate cu tematica anului omagial, Pr. Ioja 
Beni de la Parohia Sebiș I a susținut referatul cu tema: „Implicarea activă 
a mirenilor în viața parohiei”.

În cadrul referatului principal, pr. Ioja Beni a subliniat faptul că par-
ticiparea  mirenilor (laicilor) la viața activă a Bisericii Ortodoxe este un 
element constitutiv în lipsa căruia nu poate fi închipuită existența acesteia. 
Nu poate exista Biserică fără mireni, așa cum nu se poate închipui nici fără 
starea clericală cu cele trei trepte de instituire divină, la care se adaugă 
cele instituite de Bisericã dar fără necesitate absolută lucrãrii mântuitoare.

cerc misionar în parohia Minişel

Duminică, 25.10.2015, la Biserica cu hramul Înălțarea Domnului, 
din parohia Minișel, Protopopiatul Ineu, a avut loc întrunirea 

preoților din cadrul cercului pastoral-misionar Târnova, condus, din 
încredințarea Înalt Prea Sfințitului Arhiepiscop Timotei, de către P. C. 
Părinte Teodor Păiușan de la parohia Târnova. Întrunirea cercului pastoral-
misionar a început la orele 15:00 prin săvârșirea Tainei Sfântului Maslu, 
unde a slujit un sobor format din 7 preoți. La finalul slujbei părintele Voicu 
Ivănuț, de la parohia Chier, a prezentat, în conformitate cu tematica anului 
omagial, referatul cu tema: „Parohia – mediu de cunoaștere și transmitere 
a credinței: predica, catehizarea și educația religioasă în viața parohiei”.

În prezentarea referatului, părintele referent a scos în evidență 
importanța cuvântului în viața parohiei, importanța predicii și a catehe-
zelor care trebuie făcute regulat, în special în rândul tinerilor, care sunt 
expuși într-un mediu de viață tot mai ostil Bisericii. De asemenea părintele 
a vorbit de necesitatea orei de religie din școli și despre legătura strânsă 
dintre Biserică și Școală care era odată și la care se dorește a se ajunge din 
nou. Părintele referent nu a uitat să pomenească de Sfântul Ioan Gură de 
Aur, arhiepiscopul Constantinopolului, comemorat în mod special în acest 
an, ca cel care a fost unul din cei mai apreciați oratori, dacă nu chiar cel 
mai apreciat. Seara s-a încheiat cu o agapă frățească, unde preoții au purtat 
o serie de discuții asupra temei expuse.

În finalul serii, părintele paroh Marius Lucaciu a mulțumit preoților 
pentru participare exprimându-și bucuria întrunirii cercului preoțesc din 
zonă în comunitatea parohială din Minișel.

credincioşii din parohia arădeană 
Satu Mare şi-au prăznuit ocrotitorul

Pr e o ț i i  a p a r -
ținători cercu-

lui pastoral-misionar 
nr. 5 – Vinga, coordo-
nat cu binecuvântarea 
Înal tpreasf in ț i tu lu i 
P ă r i n t e  A r h i e p i s -
c o p  T i m o t e i ,  d e 
c ă t r e  p ă r i n t e l e 
Horia Ștefan,  s-au 
întrunit luni, 26 oc-

tombrie, în parohia cu hramul „Sfântul Mare Mucenic Dimi-
trie, Izvorâtorul de Mir” – Satu Mare, pentru a fi alături de 
credincioșii acestei parohii care și-au sărbătorit ocrotitorul. 
Întrunirea a debutat la ora 16:00 prin oficierea Vecerniei cu 
înconjurarea bisericii, săvârşită de preoţii prezenţi în frunte cu Protos. 
Dr. Iustin Popovici, Consilier cultural la Centrul Eparhial şi delegat 
al Înaltpreasfinţitului Părinte Arhiepiscop Timotei. Alături de acesta, 
din sobor a făcut parte și Preaonoratul Părinte Protopopop al Aradu-
lui, Flavius Petcuț, precum și preoții – fii ai satului. După terminarea 
slujbei, P.C. părinte Mateiu Marius de la Parohia Munar a prezentat 
referatul cu titlul „Forme de participare activă a credincioșilor în viața 
Bisericii”.

Rugăciune pentru tinerii morţi în 
incendiul din Bucureşti

Du m i n i c ă  1   
N o i e m b r i e 

în Parohia Ortodoxă 
Aradul Nou a fost 
oficiată o slujbă de 
pomenire a morților. 
În cadrul slujbei au 
fost înălțate rugăciuni 
Bunului Dumnezeu 
pentru sufletele tine-

rilor care au murit în incendiul din București. Numele acestora au 
fost publicate pe internet de către mass-media, facilitând pomeni-
rea lor la sfintele slujbe. „Ne rugăm Mântuitorului Iisus Hristos, Cel 
răstignit și înviat, să odihnească în pacea și iubirea Sa sufletele ce-
lor decedați din cauza incendiului și să-i întărească sufletește pe cei 
îndoliați” a spus P. F. Părinte Daniel Patriarhul României în mesajul 
de compasiune şi apel la solidaritate în urma incendiului de la Clubul 
Colectiv din capitală.

În Duminica a XXIV-a după Rusalii la praznicul Sfinţilor Ar-
hangheli Mihail şi Gavriil, în parohia Şuşani, protopopiatul 

Sebiş a avut loc instalarea noului preot Ancuţa Dorel, care a activat 
până în acest moment la parohia Vânători, protopopiatul Arad.

 Dimineaţa la Sfânta Liturghie răspunsurile liturgice s-au dat de 
către corul mixt al Bisericii Ortodoxe din Sebiş, încununând slujba 
Sfintei Liturghii cu un frumos buchet de pricesne bisericeşti.

Instalare de preot în parohia 
Şuşani
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 oaia 
de Ramna

Magdalena CiUrEA - primar al comunei ramna

Doamna primar, ultimul 
dialog pe care l-am 

purtat a fost într-o zi cu soa-
re dogorâtor, iată-ne, astăzi, 
stând de vorbă în pragul dintre 
toamnă-iarnă. Știu că odată cu 
anotimpul rece ați primit și o 
veste bună, povestiți-mi despre 
ea.

4Da, Silvia, sunt bucuroa-
să că în sfârșit după zece ani 

de procese, școala a fost redată comunității, 
ne-a fost donată de greco-catolici. Este o rea-
lizare mare pentru noi pentru că am obținut-o 
foarte greu. Acum pot, în sfârșit, să mă apuc de 
reabilitare. Vreau să fac o notă de fundamenta-
re, să o trimit la Compania Națională de Investiții 
și de la anul să mă apuc de renovare.

Știu că sunt multe de făcut, dar ce ar fi prio-
ritar?

4Trebuie schimbate acoperișurile, atât la 
școală, cât și la magazia de lemne, vreau să pun 
parchet laminat prin clase, clădirea trebuie izo-
lată, apoi zugravită. Nu vreau să uit nici de gard, 
care e într-o stare proastă și trebuie schimbat. 
Sunt multe lucruri de făcut, dar cel mai impor-
tant a fost obținerea ei pentru că acum mă pot 
apuca de treabă liniștită. 

Am remarcat de-a lungul întâlnirilor noastre o 
grijă aparte pentru copii. E normal să vă fie dragi, 
sunteți mamă, dar nu e doar atât, am observat și 
aplecarea dumneavoastră către tinerele valori.

4În primul rând, așa cum ai spus și tu, ca fe-
meie, ca mamă ai o grijă aparte pentru micuți, 
iar apoi ca primar e firesc să mă îngrijesc de toți, 
sunt practic ca și copiii mei. Îi văd crescând, îi 
văd implicându-se în activități pentru comunita-
tea lor și asta mă face mândră de ei. Tot pentru 
ei vreau să betonez și curtea școlii. Băieții joacă 
acum fotbal pe un teren foarte prost și vreau să 
mă ocup și de acest aspect.

Dacă tot am ajuns la refăcut curtea școlii, știu 
că și pentru drumuri vă zbateți tare. Ce s-a mai 
rezolvat în această direcție?

4Sunt pe lista Consiliului Județean, printre 
cele optsprezece comune pentru asfaltarea in-
travilanului comunei. Așteptăm să se facă cât 
mai repede. Am mai reabilitat străzi la Valeapai, 
m-am apucat să fac drumul comunal 87 Valea-
pai - Bărbosu, pe acesta punem piatră. Mai am 
de reparat multe în Bărbosu, dar le facem cum 
putem în funcție de buget. Tot la Valeapai am 
reabilitat și căminul cultural. S-a pus gresie, fa-
ianță și s-a zugrăvit. S-a făcut izolația, s-a lucrat 
foarte mult. Am spart toate betoanele de jur 
împrejurul căminului, iar izolația s-a făcut „ca la 

carte”.
Doamna primar, încet-încet iarna ne obligă să 

ne retragem lângă sobă la căldură, iar anul se în-
cheie și trebuie să facem bilanțul. Ce pregătiți pe 
acest final de an?

4Așteptăm să vină buldoexcavatorul pe 
care l-am achiziționat. Acum sunt în faza de 
achiziționare a materialelor ca să fac o hală 
unde să depozitez utilajele pe care le avem. 
Vreau să curăț toate fântânile din domeniul pu-
blic, despre care cred că n-au fost curățate de 
ani buni de zile, iar apoi să le îngrădesc. Mai am 
lucruri de făcut și nu vreau să fac încă bilanțul 
pentru că asta ar însemna să mă opresc și nu-i 
vreme de șagă.

Pentru că știu că sunteți ocupată nu mai vreau 
să vă rețin și am să vă rog să punem punct acestui 
dialog, așa cum obișnuim, printr-un mesaj către 
cei din comunitatea pe care o reprezentați.

4Așa cum am mai mai spus-o în repetate 
rânduri, o să-i rog să aibă răbdare pentru că mă 
zbat să fac cât mai multe pentru această comu-
nitate, care are oameni frumoși și care merită, 
sigur nu-i poți mulțumi niciodată pe toți, pentru 
că întotdeauna sunt neajunsuri, dar ne strădu-
im.

Sunt bucuroasã cã în sfârºit dupã zece ani de procese, ºcoala ne-a fost donatã de greco-catolici

Dialog realizat de
Silvia FEcHETE

Este târziu, e noapte, trecut de ora zece
Cu mersul fin, grăbită,
Ea trece ca o umbră pe caldarâmul rece
Iar pașii i se-ngroapă în frunza ofilită

E toamnă sau e noaptea
Eu nu pot să știu sigur
Căci bezna este mare
Și sunt departe singur.

Iar frigul mă îmbracă
În mantia lui rece

Simt fiori cum mă încearcă,
Și-aș vrea să-i strig să plece.

Să vină grabnic vara
Cu luna lui cuptor
Să fie cald afară
Căci eu sunt călător.

Noaptea
cornel DRAGOŞ
Elev al Şcolii Gimnaziale Ramna

Primarii din Ramna şi Berzovia îşi dau mâna

Cei  doi  au în vedere 
înfiinţarea unei Asociaţii 

de Dezvoltare Intercomunitară 
care le va facilita accesul către 
banii europeni.

Întrucât comunităţile mici, 
cu mai puţin de 2.000 de lo-
cuitori, nu au nicio şansă de a 
accesa fonduri europene pentru 
apă şi canalizare prin Programul 

Naţional pentru Dezvoltare Rurală 2014-2020, Primăria Ramna, aflată 
într-o astfel de situaţie, ia în calcul înfiinţarea unei Asociaţii de Dez-
voltare Intercomunitară. „Unul dintre criteriile de eligibilitate pentru 
accesarea proiectelor cu finanţare europeană prin PNDR 2014-2020 
este ca localitatea care face aceste demersuri să aibă o populaţie mai 
mare de 2.000 de locuitori. Ceea ce la noi este exclus, şi atunci ne-ar 
prinde bine să creăm o Asociaţie de Dezvoltare Intercomunitară (ADI) 
cu Berzovia. Practic, aceasta este singura noastră şansă de a accesa 
bani europeni pentru canalizare şi alte investiţii de dezvoltare a infra-
structurii locale”, a spus Magdalena Ciurea, primarul comunei Ramna.

Informaţii utile pentru vizitatori

În comună își desfășoară activitatea:
Instituții educaționale:

•	 Grădinița cu Program Normal Ramna
•		 Grădinița cu Program Normal Valeapai
•		 Școala cu clasele I – VIII Ramna
•		 Școala cu clasele I-IV Valeapai

Lăcașe de cult
•	Biserica din Deal – Parohia Ramna, Hram Învierea Domnului
•	Biserica din Vale (inițial Greco-Catolică)
•	Casa de Rugăciune Penticostală

În comuna Ramna există două confesiuni: ortodoxă şi penticostală.

Elena POP Hermine ScHNIDER

Din albumul cu imagini vechi

Tineri poeţi ai comunei
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 oaia de 
Giarmata

Pagină realizată de Silvia FEcHETE

Localitatea Giarmata, aleasă de elveţienii de la Hamilton
În ultimii ani comuna Giarmata ne-a 

obișnuit cu noutăți și realizări deosebi-
te pe plan economic și nu numai. Lună de lună 
jurnalul interregional „Banatul” vă prezintă cele 
mai importante evenimente din localitate. De 
data aceasta am fost prezenți la inaugurarea fa-
bricii Hamilton. Investiția de la Giarmata se ri-
dică la suma de zece milioane de Euro, crează în 
jur de 500 de locuri de muncă și se întinde pe o 
suprafață de 9.5 ha. 

La petrecerea de inaugurare au fost invitate 
oficialități  ale județului, dar și echipa care a 
contribuit la ridicarea acestei fabrici. Înainte de 
tăierea panglicii primarul comunei Giarmata, 
Virgil Bunescu a spus: „Vă spun bun venit, atât 
din partea cetățenilor pe care eu îi reprezint, 
cât și din partea mea. Vă veți întreba probabil 
de ce este Hamilton la Giarmata? Eu am două 
explicații, una de origine divină și cealaltă laică. 
De ce divină? Pentru că Dumnezeu ne-a așezat în 
acest loc în care putem beneficia de aceste avan-
taje. De ce laică? Din mai multe motive, pentru 
că domnul Hamilton când a venit la Giarmata 
s-a îndrăgostit de această locație, iar domnul An-
dreas prin perseverența lui a hotărât ca această 
investiție să se facă aici. Dar vedeți de bună 
seamă că această investiție nu este singulară. 
Acum o lună s-a investit într-o altă locație, iar 
peste câteva săptămâni urmează o alta tot pe 
teritoriul comunei noastre. Primăria Giarmata 
nu va sta cu mâinile în sân să aștepte taxele de 
la Hamilton, noi ne-am gândit să-i întoarcem 
oarecum către cei care vor lucra aici, avem în 
plan câteva lucruri. Vreau să mulțumesc inves-
titorilor  și pentru sprijinul pe care l-au acordat 

activității sportive din Giarmata.  Vrem să venim 
și noi în sprijinul lor, așa cum vine și Consiliul 
Județean Timiș. Am să vă spun că șoseua care 
aduce și aici se va dubla, va fi pe patru benzi, iar 
noi într-un proiect european am hotărât să facem 
toată centura acestui centru industrial . Ne vom 
lupta să facem și o pistă de biciclete care să lege 
Timișoara de Pișchia, implicit să treacă și pe la 
Hamilton. De asemenea, vom face în așa fel încât 
să vă atragem și pe voi, dragi tineri în noul car-
tier, cartierul Primăverii din Giarmata unde sunt 
500 de locuri de case unde se face infrastructură 
și vă așteptăm cu drag. Dumnezeu să vă ajute!” 

Domnul primar Virgil Bunescu alături de Prefectul Județului 
Timiș, de președintele Consiliului Județean și de președintele 

companiei Hamilton

Balul seniorilor, un eveniment care devine tradiţie
În jur de două sute de vârstnici din co-

muna Giarmata au petrecut sâmbătă sea-
ra în sala căminului cultural din localitate. Cei 
prezenți s-au putut bucura de mâncare, muzi-
că bună, dar și premii surpriză. Așa cum ne-a 
obișnuit de fiecare dată, domnul primar Virgil 
Bunescu, în prezența invitaților a transmis ce-
lor prezenți un cuvânt de bun-venit: Doamnelor, 
domnilor, dragi consăteni, vă spun bine ați ve-
nit. Iată că ceea ce anul trecut am încercat mai 
timid, anul acesta s-a realizat din nou. Suntem 
la a doua ediție a Balului Seniorilor. Vreau ca 
această seară să fie numai a dumneavoastră și 

vreau să le mulțumesc tuturor celor care s-au 
ostenit ca această seară să fie plăcută. Încep 
cu Asociația Pro Datina, cea care se ocupă cu 
organizarea și este în legătură permanentă cu 
administrația locală, îi mulțumesc domnului 
Rusalin Hoarcă, care deși este un tânăr pensio-

nar nu se lasă și în continuare se implică aici la 
Căminul Cultural ca să avem parte de activități 
frumoase, domnului viceprimar și Consiliului 
Local. Vreau să vă prezint și câteva lucruri care 
se vor întâmpla în această frumoasă comună în 
care dumneavoastră locuiți. Sper din tot sufle-

tul ca la anul să serbăm acest bal într-o nouă 
locație, o sală care va fi și sală de nunți, de cu-
nunii.

Pe parcursul serii au avut loc un spectacol de 
muzică populară și o tombolă foarte bogată. Au 
fost premiați cei mai buni concurenți la dans, cel 
mai vârstnic cuplu, cât și cei care și-au serbat 
ziua de nume, Mihail și Gavriil.

Tot la îndemnul domnului primar, sala s-a 
ridicat în picioare pentru a ține un moment de 
reculegere pentru tinerii care au decedat în urma 
incendiului petrecut la București

Gânduri împărtăşite
Ioan Sas - primar Pișchia: 

„M-au încercat foarte tare 
emoțiile când am intrat aici. 
Salut inițiativa domnului pri-
mar Virgil Bunescu și a Consi-
liului Local. Vă doresc să aveți 
o seară minunată, să petreceți 
împreună, să socializați, 

sunt lucruri pe care trebuie să le facem. Din 
experiența pe care am acumulat-o consider că 
sunteți una dintre cele mai disciplinate categorii 
sociale și cu cel mai mult spirit civic. Sunteți 
primii care vă plătiți impozitele, sunteți pri-

mii care săriți în ajutor atunci când vi se cere. 
Pentru asta meritați tot respectul și felicit încă 
o dată administrația de la Giarmata pentru tot 
ceea ce face, că a pregătit această sărbătoare a 
dumneavoastră, ați muncit o viață și meritați 
acest lucru din plin.”

Jenița Ursan - pensiona-
ră: „Am fost și anul trecut și 
sunt mulțumită. Este un bal 
frumos, mă bucur că domnul 
primar ne dă atenție și nu ne 
lasă pe noi bătrânii în doru’ 
lelii.”

Maria și Teodor 
Oarcea - pensio-
nari: „Balul este su-
per, am fost și anul 
trecut, tot aici, pe 
aceste locuri pe care 
avem de gând să le 

ocupăm mulți ani de acum înainte. Muzica e 
bună, mâncarea la fel, nu avem ce să comen-
tăm, noi am venit să socializăm și ne simțim 
bine.”
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ion iacob DAMiAn - primar al comunei Vermeș

Domnule primar, după o 
scurtă absență, iată ne 

regăsim în paginile jurnalului, 
de această dată interregional 
”Banatul” la un scurt dialog. 
Am oprit în fața primăriei și am 
descoperit un adevărat șantier, 
ce plănuiți să modernizați?

4Amenajăm curtea pen-
tru că arăta așa cum arăta, iar 
acum i-a venit și ei timpul. A 

fost normal să o lăsăm la capătul listei pentru că 
prioritare au fost drumurile și străzile din comu-
nă. Amenajăm  și un spațiu verde, facem câteva 
parcări, am schimbat gardul pentru că semăna 
cu o adevărată închisoare, va fi frumos.

Nu de multă vreme când am mai poposit la 
dumneavoastră lucrați la curtea școlii. Au fost la 
început de an școlar multe instituții de învățământ 
care nu și-au putut deschide porțile pentru că nu 
erau pregătite.

4Da, la noi nu au fost probleme, așa cum ați 
remarcat am betonat curtea școlii pentru că nu 
era tocmai în condiții bune,  am adus și lemne, 
întotdeauna le aducem pentru următorul an. 
Susținem și învățământul fiindcă sunt foarte 
puțini copii, iar noi ne-am angajat să susținem 
școala cu 1 miliard pentru că era vorba de costul 

per/elev și nu se descurcau. 
Ce proiecte desfășurați acum în satele 

aparținătoare?
4Am acum în satul Izgar un proiect de 

modernizare străzi pe programul PNDL. Sun-
tem deja la 40 % din lucrare deși perioada de 
desfășurare este 2015, 2016, 2017. Astăzi am fost 
la constructori acolo, dacă ne permite timpul în 
câteva zile punem asfaltul. 

Supravegheați îndeaproape toate lucrările, 
sunteți zilnic pe teren?

4Toată ziua, altfel nu se poate. 
Sunteți mulțumit de oamenii care prestează 

aceste servicii?
4Da, este o firmă din județul Timiș, care s-a 

prezentat la licitație și a câștigat. Din păcate 
nu sunt mulțumit de achizițiile publice, cred eu 
că trebuie să dispară argumentul cu prețul cel 
mai mic. Prețul cel mai mic nu este întotdeauna 
prețul valoric, iar prețul mic duce în detrimentul 
calității. De multe ori există firme cu probleme și 
când ceva nu funcționează suntem acuzați noi. 
De unde să știu eu problemele lui cutare, nu am 
cum să le cunosc.

Vreau să vă întreb domnule primar, știu că 
sunteți apropiat de viața cultural-artistică a co-
munei, dacă ați dori să evidențiați anumite acțiuni 
ale lor.

4Da, avem ansamblul despre care ați mai 
amintit în ziarul dumneavoastră. Copiii sunt 
minunați, ne ocupăm de ei, anul acesta le-am fă-
cut costume populare noi, din păcate băieți avem 
mai puțini, fete mai multe, dar mergem înainte 
așa cum se poate. Avem și o echipă de fotbal pe 
care o susținem și o apreciem, am mai precizat 
eu în interviurile anterioare despre reușitele lor. 
Am văzut că foarte multe comune aduc jucători 
din alte localități, noi nu facem asta, aici joacă 
fotbal copiii din Vermeș, copii care trag pentru 
rezultate și pentru comunitatea lor. Le-am făcut 
de curând un rând de echipamente, acuma sunt 
în discuții cu o firmă care vrea să-i ajute pe copii.

Îmi vorbeați în urmă cu ceva vreme despre o 
investiție a domnului Ion Țiriac aici, s-a materi-
alizat?

4Da, dar o să mai dureze. Am o relație foar-
te bună, chiar am stat și cu domnul Țiriac la o 
discuție, a fost să-și vadă proprietatea. Prea mul-
te informații nu cunosc, știu că și-au împrejmuit 
terenul, pot să spun că sunt foarte buni platnici, 
vin la începutul anului, achită tot, nu avem pro-
bleme. 

Nu sunt mulþumit de achiziþiile publice, cred eu cã trebuie sã disparã argumentul cu preþul cel mai mic

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE
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- va urma -

Halloween-ul la Vermeş

Silvia FEcHETE

Printre şantiere, soare şi vermeşeni

Dacă am pomenit de soare în titlu să știți că era 
vorba de soare cu dinți. Când am coborât din 

mașină am grăbit pasul către impozanta primărie din 
Vermeș, căci frigul trecea prin haine fără să se sfiască. 
M-am oprit totuși câteva minute pentru a surprinde în 
fotografii hărnicia celor care se ocupau de moderniza-
rea curții primăriei. N-am să intru în detalii despre 
această lucrare, căci le găsiți în materialul de mai 
sus (interviul cu domnul primar, Ion Iacob Damian), 
dar pot spune că cei din conducerea administrației 
pregătesc multe altele pe care sunt pregătită să vi le 
aduc în paginile revistei prin imagini.

Gerson TEAcă

Vineri, 30 octombrie 2015, la Școala 
Gimnazială din Vermeș a fost Halloween-

ul. O sărbătoare de origine celtică, pe care noi 
o asociem cu modelarea  dovleacului în diverse 
forme ce reprezintă personaje înfricoșătoare.

  Copiii au îmbrăcat cele mai ciudate costume, 
ținuta acestora reprezentând vrăjitori, mumii, sau 

personaje sinistre. A fost un spectacol apreciat de 
asistența formată din  părinți, dascăli și prieteni.

 Așadar la școală, dascălii, elevii și  părinții 
trebuie să fie cu toții parteneri, scopul comun fi-
ind acela de a ne crește frumos copiii, pentru a 
ne asigura un viitor fericit. De aceea trebuie să 
ne respectăm, pentru că o societate fără educație, 
cultură și mai ales sănătate, este ca și inexistentă.

 Ersigul din vremea 
când era Iersig

Se află în județul  Caraș,  plasa Bocșa 
Montană,  în vecinătatea comunelor  

Izgar,  Vermeș,  Valeapai,  Călărași. 
În vechile  diplome  apare sub denumirea 

Egerzeeg,  Egurzeg,  Egerzyg, Egerzegh.  
Actul Capitalului  de Cenad din anul 1369 
face cunoscută  întinderea  hotarului comu-
nei  Egerzeeg  din comitatul Timiș.  În anul 
1370 Ladislau,  ducele de Opulia și pala-
tin  al Ungariei,  ține adunarea  comitatului 
Caraș la Mezeusomplyo  pentru stăpânirea  
răufăcătorilor și hoților.  Între hoți se afla și 
Ratc,  iobagul lui Petru  Heem din Egurzeg 
și Blaj  iobag din Egerzegh.  Iersigul la 1370 
aparținea  districtului Comitat.

În anul 1839 comuna avea 807 ortodocși,  
6 catolici,  în anul 1843 are 463 ortodocși,  în 
anul 1851 are 813 locuitori,  în anul 1863 are 
591 locuitori,  în anul 1890 are 305 maghiari,  
34 germani,  74 slovaci,  378 români,  27 
alții,  în anul 1900 numărul se ridică la 980 
de locuitori  ca în anul 1910 să fie 949. Cu 
douăzeci de ani mai târziu,  în 1930 satul are 
367 români,  285 unguri,  22 germani,  78 
slovaci,  99 țigani,  în  total 851 locuitori.

Mădălina NEMEŞ
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Ziua Armatei Române, o zi cu ecou

Ceremonii mili-
tare de depuneri 

de coroane de flori s-au 
desfăşurat de Ziua Ar-
matei Române, la monu-
mentul generalului Ioan 
Dragalina din parcul cu 
același nume, situat în 
centrul Caransebeşului.

Manifestările s-au încheiat cu defilarea 
Gărzii de Onoare, în aplauzele celor câteva 
sute de localnici care au profitat de vremea 
superbă de toamnă și au asistat la ceremonii. 
Tot de Ziua Armatei Române, Cercul Militar a 
găzduit o nouă expoziție marca Liviu Groza, 
unde reputatul istoric a prezentat documente 
originale și inedite despre campania din Vest 
a Regimentului 96 Infanterie din Caransebeș, 
în cel de-al Doilea Război Mondial.

Alexandra TOMEScu

Încep pregătirile pentru sezonul rece

Patinoarul din Caransebeș își va redeschide 
porțile pentru un nou sezon de distracție pe 

gheață. Consiliul Local al Municipiului Caransebeș 
a aprobat în ședință de lucru Regulamentul de orga-
nizare și funcționare a Patinoarului ce va fi ampla-
sat în parcul General Dragalina.

Tarifele rămân neschimbate, la fel ca în anii 
precedenți: 5 lei ora pe gheață și 5 lei închiriatul 
unei perechi de patine. Grupurile organizate de 
elevi au intrarea gratuită. Deschiderea patinoarului 

va avea loc de Sf. Nicolae, în 6 decembrie.

Mihaela cuŞA

caransebeşul, în fruntea clasamentului

Gugulanii și-au adjudecat cele trei puncte și 
pe teren propriu în fața celor de la CSM 

București, scor 3-1. Voleibaliștii au jucat pentru 
prima dată în acest debut de campionat în fața pro-
priilor suporteri care au venit în număr foarte mare 
să-i susțină, drept dovadă că au prestat un joc bun 
cu foarte multe faze spectaculoase.

Prin serviciile bune ale jucătorilor Cedic, Tei-
xeira și Lung, bănățenii au putut să acumuleze 
puncte importante și să construiască punct cu punct 

spre victorie. Bucureștenii au reușit să obțină un set pe fond de relaxare a caransebeșenilor, care au 
cedat la scorul 25 la 23. Pe final de set 3, a fost introdus pe teren Emil Lung, care a ajutat în apărare, 
antrenorul Valentin Pereu având inspirația să înceapă și setul IV cu același jucător, care a demon-
strat voință, dar și foarte bună tehnică la fileu, reușind să pună umărul la victoria AS Volei Club 
Caransebeș, în aplauzele sutelor de spectatori.

cornelia VLăDEScu

Rectificare cu plus pentru 
bugetul local

Două milioane de lei intră în conturile 
municipalității, fonduri ce vor fi alocate 

Spitalului Municipal de Urgență.
Consiliul Local a aprobat deja rectificarea 

pozitivă și a îndreptat suma către achiziționarea 
unui computer tomograf și înlocuirea a două 
lifturi la SMU. „Este o rectificare pozitivă ce 
vine în sprijinul cetățenilor. Spun asta pentru că, 
în prezent, tomograful de la spital este al unei 
clinici private, iar veniturile sunt încasate de 
această firmă. Odată achiziționat de către spital 
un aparat propriu, asigurații nu vor mai plăti 
sume la tomograf”, a precizat primarul Marcel 
Vela. 

Mihaela OPREA

centrul civic va avea 
o cafenea mobilă

Aleșii locali au dovedit deschiderea 
către cetățeni și către ideile acestora. 

Și pentru că tot se apropie sezonul rece, în 
zona Centrului Civic va funcționa o cafe-
nea mobilă, după un concept inedit, „Cofee 
to go”. Consilierii gugulani au apreciat ca 
viabilă ideea unui tânăr localnic și au dat 
undă verde acestei inițiative private, începând 
cu 1 decembrie 2015.

Alexandra cIOPEI

Caransebeºul este cel mai frumos loc de pe pãmânt
Marcel VElA - primar al Caransebeșului

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Devenind interregional, 
este firesc ca jurnalul 

„Banatul”, să promoveze și 
latura turistică a așezărilor 
care se regăsesc în paginile 
sale. Iată de ce, am adresat 
domnului Marcel Vela, prima-
rul municipiului Caransebeș, 
următoarea întrebare:

 Domnule primar, prin ce 
trebuie să convingă azi jurnalul interregional 
„Banatul”, cititorii săi, să viziteze Caransebeșul, 
capitala gugulanilor?

4Cu riscul de a mă repeta vă asigur că pen-

tru mine, Caransebeșul este cel mai frumos loc 
de pe pământ. Are tradiție, are cultură, are per-
spective. Aici ne găsim la poalele muntelui sa-
cru al dacilor, Gugu, de la care ni se trage denu-
mirea de gugulani. Suntem la intersecția a trei 
văi superbe - Valea Timișului, Valea Sebeșului și 
Valea Bistrei, între masivul Semenic și Masivul 
Țarcu, la poalele celei mai întinse zone alpine 
din țară, cu 12 vârfuri de peste 2000 de metri 
altitudine. Dacă treci prin Caransebeș, în primul 
rând trebuie să știi că ai locuri de cazare la 
standarde europene. Apoi poți vizita „Muzeul 
Regimentului de graniță” Municipiul și Cas-
trul Roman Tibiscum, Colecția de icoane vechi 

și Evanghelii episcopale, Parcul de Sculptură 
Teiuș, Rezervația de platani.

Tot de aici, poți ajunge în câteva minute în 
stațiunile Poiana Mărului, Muntele Mic, Băile 
Herculane sau în zona Cazanelor Dunării. Ori 
poți, pur și simplu, să te plimbi seara în zona 
centrală, să stai la o terasă și să admiri specta-
colul de lumini și umbre de pe fațadele clădirilor 
vechi, al statuilor sau al sculpturilor monumen-
tale care, prin iluminatul ornamental scot în 
evidență Caransebeșul aristocratic și misterios.

Domnul primar Marcel Vela la ceremonia depunerii de coroane
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Locuinţele pentru tineri - 
proiect prioritar pentru primărie

Primăria din „oraşul castanilor” are eli-
gibil un proiect de construire a unui 

alt bloc ANL, pe lângă cele trei realizate până 
în prezent.

„Avem depuse toate documentele pentru 
construirea unui bloc cu 40 de apartamente, 
pentru tineri până în 35 de ani. Am primit aviz 

favorabil şi am stabilit şi amplasamentul, tot 
pe calea Lugojului, lângă celelalte trei. Am-
plasamentul a fost predat către ANL încă de 
acum trei ani. Ţinem legătura în permanenţă 
cu cei de la Bucureşti, suntem pe lista de 
priorităţi, însă nu se găsesc fonduri pentru 
construirea unor astfel de blocuri”, a adăugat 
Marcel Avram, primarul Făgetului.

Chiriaşii care locuiesc în spaţii oferite de 
primării plătesc lunar în medie circa 30 de lei 
pentru un apartament cu o cameră şi 50 de lei 
pentru unul cu două camere, în timp ce cei 
care stau în chirie la particulari plătesc în jur 
de 100 de euro pentru o garsonieră şi 150 de 
euro pentru un apartament cu două camere.

Graţian NEAMŢu

Retrobal pregătit de elevii noştri 

Liceenii făgeţeni au pregătit la finalul lunii 
trecute  tradiţionalul bal al bobocilor, eve-

niment care a avut loc la Casa de Cultură.
Elevii claselor a XII-a, au fost principalii or-

ganizatori şi membri ai juriului, lor revenindu-le 
sarcina de a aleage Miss şi Mister Boboc 2015, 
din cele cinci perechi care s-au întrecut pe scenă.

După încheierea concursului şi a festivității de 
premiere, a urmat recitalul interpretei Feli Do-
nose, cea care s-a luptat pentru titlul de „Vocea 
României” şi a trupei The TM Groove.

Therezia LuPu

Producători occidentali de mobilă, 
interesaţi de Făget

Când vorbim despre pădure ne vin în minte 
imagini de un verde infinit sau jocuri de cu-

lori spectaculoase ale toamnei. Pe lângă frumusețea 
ei, pădurea ne oferă și o serie de beneficii. Pădurile 
sunt surse de produse lemnoase, utile pentru comer-
cializare sau pentru uz propriu.

Ocoalele din estul judeţului Timiş şi-au expus 
lemnul care va fi scos la vânzare în cadrul marii 
licitaţii internaţionale, organizată de Direcţia Silvică 
Timiş.

În total, cele patru ocoale din zona Lugoj Făget vin cu o ofertă de aproape 3.000 de metri 
cubi de masă lemnoasă.

Cel mai mult lemn scos la vânzare îl are Ocolul Silvic Coşava, cel mai mare din judeţ. Şi 
Făgetul va scoate o cantitate importantă pentru comercializare, 850 de metri cubi, în special 
gorun, dar şi fag, cer şi stejar.

Adelina SIMA

copiii cu probleme sociale 
în atenţia primăriei

Centrele de zi din Lugoj şi Făget, ad-
ministrate de Mitropolia Ortodoxă a 

Banatului, şi-au redeschis porţile pentru copiii 
cu probleme sociale, cu vârste între 7 şi 14 
ani, care învaţă la şcolile din cele două oraşe. 
În total, sunt 50 de elevi, câte 25 în fiecare 
centru. 

La Făget, Centrul de Zi „Patriarh Miron 
Cristea” reprezintă pentru tineri o a doua casă. 
Programul a fost iniţiat de Mitropolia Banatu-
lui în parteneriat cu Primăria Făget, pe fonduri 
europene, pentru o perioadă de trei ani.

 Primăria şi Consiliul Local Făget au decis 
ca acest program să continue şi să asigurăm 
masa caldă pentru copii şi salariile pentru 
cadre, alături de Mitropolia Banatului. Copiii 
se bucură zilnic de o masă caldă, de activități 
educative, religioase, formative-integrative, 
recreative și de socializare.

cornelia MIHuŢ

camere de supraveghere instalate în Făget

Administraţia oraşului Făget a decis mon-
tarea unor camere de supraveghere pe raza 

oraşului, investiţie ce se ridică la aproximativ 
6.000 de lei.

„Este o investiție bună pentru urbea noastră, 

deoarece dorim să oferim o siguranță cât mai bună locuitorilor, atât în 
ceea ce privește circulația auto, cât și posibilele infracțiuni care s-ar 
putea produce”, a spus Marcel Avram, primarul Făgetului.

Edilii locali au hotărât să monteze 15 camere în principalele zone 
ale orașului, cum ar fi parcul central, liceul, primăria, piața și cele mai 
importante intersecții.

Ecaterina ENcuLEScu

Primarul Făgetului, domnul profesor Marcel Avram 
(primul din stânga imaginii), alături de copii
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Victor MAlAC - primar al comunei Dumbrăviţa

Domnule primar nu 
ne-am văzut de ceva 

vreme, stăm astăzi, în pli-
nă toamnă și reînodăm un 
dialog pentru cititorii din 
Dumbrăvița. V-aș ruga să 
enumerați de la ultima noas-
tră întâlnire până astăzi ce 
considerați că merită amintit, 
ce evenimente s-au mai în-

tâmplat, ce proiecte s-au mai realizat?
4Este adevărat că a trecut un pic de timp 

de când nu ne-am mai văzut, de atunci și până 
acum noi am încercat să rezolvăm problemele 
care sunt la nivel de administrație. Am reușit să 
duc la bun sfârșit cele trei obiective mari pe care 
le-am avut în comună: Abatorul de Afaceri, Cen-
trul de Zi și Sala Polivalentă. Am avut un pic de 
probleme cu constructorii pentru că s-au mișcat 
mai greu și au întârziat un pic lucrarea, dar până 
la urmă am reușit.

Ați avut și zilele comunei, ați fost mulțumit de 
modul în care s-au desfășurat ele?

4Da, am avut și zilele comunei. Noi am încer-
cat de la an la an să ridicăm ștacheta. Sigur că am 
fost mulțumit, mulțumiți au fost și invitații noștri 
care au fost destul de numeroși, din Serbia și din 
Ungaria. Am avut ședința festivă, fiecare a luat 
cuvântul și-a spus punctul de vedere. Au fost 
bucuroși și chiar au observat că lucrurile la noi 
se mișcă mult mai repede decât la ei. Am abor-
dat probleme administrative, vrem să facem 
proiecte și să atragem fonduri împreună. Pentru 
noi este foarte bine pentru că asta înseamnă că 

avem un partener sigur.
Au trecut câteva zile de când ați sărbătorit Fes-

tivalul național de cântece maghiare
4Da, a fost ediția a VII-a, au participat două-

zeci de județe. A fost foarte interesant, majorita-
tea participanților sunt tinere talente, copii de la 
școală, în modul acesta specialiștii pot descoperi 
potențiale valori.

În aceste activități pe care le-ați desfășurat, ați 
dori să evidențiați pe cineva, din cadrul Primăriei, 
al Consiliului Local sau în general să mulțumiți 
echipei care v-a fost alături?

4Ar fi incorect să nominalizez numai una, 
două sau trei persoane, dar au fost câțiva oa-
meni care s-au implicat, ne-au ajutat. Se putea și 
mai bine, să se implice toți funcționarii că până 
la urmă nu e sărbătoarea mea, e sărbătoarea co-
munei.

Domnule primar mai este puțin timp până la 
sfârșitul anului, din proiectele pe care le aveți în 
derulare, aveți perspectiva definitivări unora în 
aceasta perioadă ?

4S-a deschis sesiunea pe PNDL, pe acest 
program intenționez să fac o stație de tratare a 
apei și ceva din canalizare, chiar o stație de epu-
rare, dar aici mai am puțin de lucru pentru că nu 
am terenul la dispoziție, este pășune și durează 
un pic până reușim să schimbăm categoria de 
folosință. În paralel cu programul acesta, la care 
depunerea este în șaisprezece decembrie, mai 
lucrăm și în programul transfrontalier cu sârbii 
și ultima depunere este în 15 ianuarie. Noi încer-
căm să fim printre primii, dacă sesiunea trecută 
am atras foarte mulți bani din fonduri europene, 

acuma ne dorim și mai mult. Avem o oarecare 
experiență, avem echipa care a lucrat în dome-
niu. Pentru noi, chiar dacă se spune că localita-
tea Dumbrăvița este cea mai bogată comună din 
țară, poate o fi adevărat la nivel de populație, 
dar  administrația nu stă extraordinar de bine 
și atunci șansa noastră este să atragem cât mai 
multe fonduri europene și de ce nu și investitori. 

Aveți mulți restanțieri sau de ce spuneți că 
administrația nu stă foarte bine?

4La noi localitatea s-a extins foarte mult și 
foarte repede dintr-o dată. Cerințele sunt mari, 
populația are nevoie de drumuri, iar la acest ca-
pitol stăm destul de rău, cu toate că eu am reușit 
să fac în cei trei ani de mandat, doisprezece kilo-
metri de asfalt în condițiile în care de la revoluție 
încoace s-au făcut douăzeci de kilometri, în cinci 
mandate. Desigur, vreau mai mult, pentru că lo-
calitatea se dezvoltă foarte repede, eliberez în 
jur de 500- 600 de autorizații de construcții civile 
pe an. Dacă calculăm o medie de trei persoane 
per casă, ajungem la 1500 de locuitori pe an, per-
soane la care trebuie să le asigurăm condițiile.  
De aceea am nevoie de buget cât de bun ca să 
pot să țin pasul cu dezvoltarea. Vrem să atragem 
investitori pentru că ei aduc bani mulți la impo-
zit, dau un exemplu, o firmă mare cum e Dunca 
și pot să spun și suma că nu e niciun secret, adu-
ce la bugetul local 1  milion o sută de mii de lei pe 
an. Ei, dacă eu aș avea vreo cinci, șase firme ca 
Dunca pe raza localității altfel aș discuta acum.

Vreau mai mult, pentru cã localitatea se dezvoltã foarte repede

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Sala Polivalentă şi primul eveniment sportiv

Noua Sală Polivalentă a comunei Dumbrăvița a 
găzduit o competiție de tenis de masă la care au 

participat jucatori de toate vârstele și din toate colțurile 
țării. Acest concurs a adunat deopotrivă și jucători 
profesioniști și amatori. Competiția s-a desfășurat pe 
durata a două zile și a marcat primul eveniment spor-
tiv găzduit de nou înființata Sală Polivalentă, cu care 
Dumbrăvița se mândrește. 

De acest eveniment sportiv s-a ocupat doamna Nico-
leta Huszar, antrenoarea de tenis de masă, fără a cărei 
contribuție tenisul de masă dumbrăvițean ar fi fost ine-
xistent.

Sala Polivalentă găzduiește un teren de sport multifuncțional care găzduiește competiții de fotbal, 
tenis, handbal, volei, tenis de masă și arte marțiale. Sala este dotată cu o tribună de 500 de locuri, cu 
posibilitatea de extensie în caz de necesitate.

Roxana SAPcII

Din vizitele importante 
ale comunei noastre

În vizită la instituții de învățământ din Ba-
nat, ministrul Educației, Sorin Câmpeanu 

a ales să treacă pragul școlii din Dumbrăvița.
La Școala Gimnazială din Dumbrăvița, el 

a vizitat școala, sala de sport și sala de mese a 
instituției, iar la final a semnat în cartea de onoare 
a școlii, fiind primul care face acest lucru.

În discuțiile avute cu cadrele didactice și cu 
oficialitățile locale, primarul Victor Malac a de-
clarat domnului ministru intenția de a construi în 
Dumbrăvița un liceu, obținând promisiunea de 
sprijin în acest sens.

Mirela AVRAM

Heinrich József újból az újszentesi katolikus templomban celebrált

Az Újszentesi Római Katolikus Közösség vasárnap tartotta a falu búcsúját, ugyanis a Kós 
Károly utcai plébánia templom a Rózsafüzér Királynője tiszteletére lett felszentelve, ame-

lyet a hívők minden év október 7-én ünnepelnek.
Ahogy ilyenkor lenni szokott, Máthé Lajos plébános meghívására más gyülekezethez tartozó 

tisztelendők is eljöttek a szentmise celebrálása érdekében, így a szentesiek újból találkozhattak a 
közkedvelt Heinrich Józseffel, aki korábban már szolgált a Temesvár melletti községben.

Az egyházi szertartás után folytatódott az előző évek hagyománya, előbb a kisiskolások, majd a 
Butykos Néptánccsoport, sőt a Háziasszonyok és Miklós Árpád alpolgármester is bekapcsolódott 
a rövid utcai mulatságba. Ez alkalomból megtudtuk hogy a Lengyel Miklós Dániel, az újszentesi 
iskola korábbi növendéke döntős az Őszirózsa Országos Népdalvetélkedőn.

Denes ILDIKO

Ministrul Educației, Sorin Câmpeanu, alături de primarul 
comunei noastre
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de Recaº

       Alina și Alexandra BAlAj

Importanți pentru 
publicația noastră 

au fost întotdeauna oamenii 
de caracter și valoroși. La 
îndemnul domnului primar, 
Pavel Teodor și al doamnei 
Veronica Andruseac, am por-
nit în căutarea lor. Recașul 
nu ne-a dezamăgit niciodată, 
drept dovadă că aici am gă-

sit tinere talente, oameni cu potențial și cu intenții 
bune. Le-am găsit totodată pe surorile Balaj, des-
pre care vă invit să citiți în interviul ce urmează.

 O să vă rog din începutul dialogului nostru să 
vă faceți fiecare o scurtă biografie, pentru că poate 
mulți dintre recășeni vă cunosc, însă cititorii jur-
nalului „Banatul” nu.

4Alina: Mă numesc Alina Cornelia Balaj, am 
20 de ani, locuiesc în satul Herneacova. Am ur-
mat școala primară din sat, apoi am continuat 
la Liceul Teoretic din Recaș gimnaziul și liceul. 
Din clasele mici am activat în ansamblul din sat, 
urmând ca mai apoi să ne integrăm ansamblu-
lui de dansuri populare „Recășana”. Din clasa a 
IX-a ne-am înscris la Şcoala Populară de Artă din 
Timișoara, secția canto popular, avându-le ca 
îndrumătoare pe doamnele prof. Luminița Jucu 
și Carmen Biruescu. În prezent, sunt studentă în 
anul al II-lea la Universitatea de Vest din Timișoa-
ra, Facultatea de Litere, Istorie și Teologie.  Stu-

diez Limbi și literaturi având specializarea româ-
nă-engleză.

4Anda: Mă numesc Alexandra Florentina 
Balaj, am 19 ani și locuiesc în satul Herneacova 
alături de familia mea. Clasele primare le-am 
făcut la școala din Herneacova. În prezent sunt 
studentă la Universitatea de Medicină și Far-
macie „Victor Babeș” din Timișoara în cadrul 
Facultății de Medicină Dentară.

Atunci când am discutat am văzut o comunica-
re excelentă între voi, nu doar ca surori, ci și ca 
tineri intelectuali. Vă vedeți una fără cealaltă?

4Alina: Cu siguranță nu m-aș vedea fără sora 
mea. Ea este și a fost mereu cea care a îndrăznit 
să acționeze. Eu, fiind o persoană mai timidă, îi 
spuneam ei planurile mele și ceea ce aș vrea să 
fac. Dar mereu am avut nevoie ca cineva să mă 
susțină, să mă determine să continui, sau chiar să 
înceapă să facă ceea ce eu doar năzuiam. Pentru 
mine acea persoană este Anda, sora mea. Este 
o legătură între noi care ne ține laolaltă și simt 
asta cel mai bine în faptul că ne completăm una 
pe alta. Noi am fost mereu la pachet, dacă pot 
spune așa, și nici noi, cu atât mai mult cei care 
ne cunosc, nu ne pot percepe una fără cealaltă.

Şi acum, că suntem studente în domenii di-
ferite, ne place să ne împărtășim cunoștințele și 
trăirile. Sunt momentele mele preferate, acelea 
în care facem „schimb de  experiență”.

Care sunt oamenii care v-au influențat în viață 

și cărora ați vrea să le mulțumiți?
4Alina și Anda: Oamenii care ne-au influen-

țat în viață sunt părinții și străbunica noastră, în 
primul rând. Lor le revin toate mulțumirile și re-
cunoștința noastră. Tot ce am reușit este datori-
tă jertfei lor pentru noi și sacrificiilor mărețe, aș 
putea spune, care acum începem să le conștien-
tizăm și să le prețuim altfel decât înainte. 

Le mulțumesc tuturor celor pe care mi-a fost 
dat să-i cunosc pentru că fiecare, constat, a con-
tribuit într-un fel sau altul la formarea mea ca 
om.

Povestiți-mi despre cele mai dragi locuri din 
satul vostru.

4Alina: Cele mai dragi locuri din sat îmi sunt 
casa părintească, casa bunicilor, Biserica. De 
asemenea, iubesc împrejurimile, pădurea, satele 
din apropiere. Îmi place să mă plimb prin aceste 
locuri.

4Anda: În satul nostru totul e parcă desprins 
dintr-o poveste. Cel mai frumos tablou cu satul 
nostru cred ca l-am putea descrie chiar în acest 
sezon, toamna , când toată lumea încearcă să se 
bucure de puținele zile călduroase care au mai 
rămas, iar în zilele de sărbătoare bătrânii se adu-
nă la „uliță” și stau la givan povestindu-și aminti-
rile din tinerețe.

Sacrificii au fost deopotrivã din partea noastrã ºi a pãrinþilor, dar ºi rãsplata a fost pe mãsurã

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

- va urma -

Clopotele din cartierul 
Satu Nou răsună din 

nou. Fiecare persoană care 
locuiește în această zonă a 
Recașului tresare când aude su-
netul acestora. Se știe că atunci 
când acestea răsună, se întâmplă 
ceva în localitate: cheamă la ru-
găciune, indică orele din timpul 
zilei, împrăștie norii de furtună 

și grindină, anunță un incendiu, vestește moartea cui-
va sau conduce pe ultimul drum  pe cei trecuți la cele 
veșnice.

După o perioadă de liniște, credincioșii catolici dar 
și ortodocși pentru care clopotele din acest cartier au 
o însemnătate, s-au adunat duminică 25 octombrie pen-

tru a sfinți și a repune în funcțiune acest reper frumos. 
Coloniștii maghiari au ridicat în 1902 o clopotniță în 
centrul Satului-Nou, dedicată Maicii Mântuitorului, 
gravându-i chipul și crucifixul pe clopot. Pe 15 august 
1902 odată cu sărbătoarea Adormirii Maicii Domnului 
s-a sfințit clopotul. Structura de atunci a fost din lemn la 
care s-a adăugat ulterior o împrejumuire zidită. Această 
clopotniță a avut un rol deosebit în istoria comunității 
catolice. Aici era punctul de întâlnire și de plecare a 
credincioșilor care se îndreptau pe jos în pelerinaj la 
Radna, apoi la întoarcere se rugau în fața acestuia. 

De la inaugurarea clopotniței au trecut 113 ani, cu 
timpul structura din lemn a vechii clopotnițe a început 
să putrezească și astfel a fost nevoie de o intervenție. 
Astfel, structura veche din lemn care ar mai fi rezistat 
eventual unu sau doi ani, a fost înlocuită cu una de fier. 
Lucrările au debutat în luna iunie și iată că acum în miez 
de toamnă clopotnița este dată în funcțiune. 

Silvia HARHăTă

Povestea din Satu Nou

Ca în fiecare an, Centrul de Plasament 
pentru Copii cu Dizabilităţi Recaş 

a organizat „Serbările toamnei”, o activita-
te devenită deja tradițională pentru această 
instituție.

Cu acest prilej, copiii împreună cu edu-
catorii lor au susținut un program artistic de 
cântece și dansuri populare, scenete și glume. 
Toate acestea au făcut deliciul publicului care 
a aplaudat cu bucurie reprezentațiile copiilor.

Decorul sălii polivante a fost unul auten-
tic, frumos și plin de culorile toamnei. Paie, 
dovlecei, frunze de toate felurile și nuanțele, 
fructe, legume, viță de vie, papură, coșuri de 
nuiele, borcane cu murături, obiecte vechi, 
presă de vin,  toate aceste elemente au creat o 

atmosfera mirifică de toamnă care a făcut din 
eveniment o reușită.

Andreea MATEEScu

Toamna, sărbătorită cu bucurie la Recaş

Din vremuri 
vechi

Imagine din muzeul - Ion Cojar - Recaş
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de Voiteg

Nu n ț i l e  s e 
ț i n e a u  l a 

Căminul Cultural sau 
în ,,șatra” la oameni 
acasă unde la intrare 
mireasa și mirele erau 
trași înăuntru pe un 
covor cu ajutorul unei 
bracile de către soacra 
mare și întâmpinați cu 
o pâine mare de casă 
și sare. 

C a  o b i c e i u r i 

specifice zonei de pustă la nunți erau:jocul 
miresei pe bani, druga - leuca (joc popular 
dansat de bărbați așezați unul în spatele 
celuilalt, cel din față era conducătorul și 
ce făcea el trebuia să facă și ceilalți, în caz 
contrar îi bătea cu un prosop înnodat), furatul 
miresei și al pantofului (giverii trebuiau să 
plătească la cel care fura mireasa în bani 
sau băutură) iar darurile se strigau de către 
un bicher al satului care spunea tot felul 
de glume sau batjocori la adresa celor care 
dăruiau mirii:,,uice președintele dă Colectiv, 
o furat și el dă la oamini să dea ceva la 

nuntă” ,,nașul că-i copil dă bogătoni vrea să 
se prearace că el dăruiește mirii cu bani mulți 
și un covor persan”, ,,soacra mică dăruie mirii 
cu un rând dă țoale dă pat și două ponievi 
țăsute”……

Bănățenii din ziua de azi respectă în mare 
parte structura tradițională a unei nunți, 
adaptată însă obiceiurilor „importante”. 
Totuși, oricât de modernă ar fi nunta, de la 
nicio petrecere nu vor lipsi melodiile populare 
bănățene sau jocul miresei.

extras din Monografia – prof. Alexandru MARTIN

Nunţile din Voiteg

Prof. Ştefan Matei

•		 S-a născut la 28.XII.1934 la Cantonul C.F.R. 
Voiteni

•		 În 1940 cele 4 clase primare le-a absolvit la 
şcoala din Voiteg

•		 În 1943 rămâne fără mamă
•		 În 1953 absolvă liceul „Traian Doda” din 

Caransebeş
•		 Între 1953-1957 este student la Facultatea de 

Matematică şi Fizică din Timişoara, fiind în 
toţi anii premiant şi bursier, bursier republican 
între 1954-1956

•		 Între 1957-1961 este profesor la liceul 
„Constantin Brâncoveanu” din Lugoj

•		 Din 1961 este preparator, asistent, lector 
apoi conferenţiar la catedra de matematică 
din cadrul Facultăţii de Electrotehnică din 
Timişoara, unde a predat şi seminariat la 
toate disciplinele de matematică. Studenţii pe 
care i-a pregătit au luat numeroase premii şi 
menţiuni la fazele naţionale şi balcanice, la 
concursul  ştiinţific „Traian Lalescu”

•		 În 1972 devine doctor în matematică
•		 A făcut două specializări, una la Bucureşti, 

cealaltă în Germania în domeniul limbajelor 
de programare pentru calculatoare

•		 În 1978 a obţinut Bursa D.A.D în R.F. Germania
Scriind poezii încă din copilărie, el dedică un 

volum de versuri soţiei sale, fiicei Roxana, surorii 
Floarea, prietenilor săi din copilărie, colegilor de 
catedră şi mai ales studenţilor săi.

„Am scris şi voi mai scrie poezii
Cât pe lume voi trăi
Prin poeziile nemuritoare
Sufletul meu zboară spre soare”
„Doi prieteni din copilărie
Doi prieteni Chitescu şi Ştefan
Se sărbătoresc în fiecare an
Ei prieteni vor fi pe  vecie”
copilăria
„Copilărie, viaţă fără veselie
De tine parte eu nu am avut
Căci sărăcia cu griji o mie
Din tinereţe eu am cunoscut
Plângând amarnic a-vieţii soartă
Trudeam cu râvnă de la nouă ani
Căci sărăcia şi scumpa mamă moartă,
Cereau în casă munca celor cinci orfani”

Relatată de conf. Dorina ISAR

St u d i i :  Ş c o a l a 
Generală din com. 

Voiteg (1939–1946); 
• Școala Profesională 

Metalurgică din Reșita 
(1946– 1949);

• Școala Medie Tehnică 
de Statistică din Timișoara 
(sept. 1949– 1953);

• Facultatea de Mecanică, 
Institutul Politehnic Iași 
(1956–iul. 1960). 

Profesia de bază: inginer mecanic. 
Activitate profesională: Intreprinderea de 

vagoane Arad:
 • inginer stagiar, inginer mecanic, adjunct al 

șefului Secției finisaj (1960–iul. 1964),
• Șef al Secției montaj-sudură (iul. 1964–mai 

1968),
• inginer-șef cu producția (mai 1968–nov 

1972), 
•	director cu producția (nov 1972–apr. 1973), 
•	director adjunct tehnic și de fabricație (apr. 

1973–1978), 
•	director tehnic (1978–1981), 

•		director (1981–1982), 
•	 director general (1982–în 1985) și 

membru al Comitetului de partid (din 1968) la 
Întreprinderea de Vagoane Arad; 

•	membru al Biroului executiv al Consiliului 
Național al Oamenilor Muncii din industrie, 
construcții, transporturi, circulația mărfurilor și 
finanțe (în 1982–1984); 

• deputat în Consiliul popular al județului 
Arad (în 1984); 

•	membru al biroului Comitetului municipal 
de partid Arad (în 1984);

•  membru al Consiliului Național al 
Oamenilor Muncii (în aug. 1987). 

•	Deputat în M.A.N., ales în circ. elect. nr. 5 
Chişineu-Cris, jud. Arad (26 sept. 1982–1985).

Distincții: „Ordinul Muncii” clasa a III-a. 
În 1987 se îmbolnăveşte iar ministrul 

Avram trimite un elicopter  la Arad să-l aducă 
în Bucureşti, însă moare deasupra Sibiului din 
cauza unui stop cardiac.

La 28.X.1987 este înmormântat în cadru 
festiv la Arad în prezenţa a 20000 de oameni, iar 
pomana sa ţinut în arhiplina Casă a Sindicatelor 
din Arad.

ciorugă Aurel
 (n. 4 sept. 1932, com. Voiteg, jud. Timiş) 

Pagină realizată de doamna director  camelia FOGAŞ

Cei care aveau pământ puţin, deci şi puţin 
grâu, curăţau bine curţile şi puneau pe 

jos ponevi, covoare. Băteau un par în mijloc de 
care era legat un cal. Puneau snopii în curte şi 
un om mâna calul care fugea peste snopi până îi 
despuia de grâu. Apoi se lua poneava din care se 
aduna grâul căzut de pe spic.

Cei care aveau suprafeţe mari, deci mult grâu, 
au apelat la cetăţenii din comună care aveau 
batoze şi cazane; Ledărul-Moisă, Loibil Anton, 
Neda Iorgovan sau Vermeşan-Bobric. Prima 
dată au adus elevatorul de transport paiele, apoi 
batoza şi pe urmă cazanul. În această acţiune 
erau antrenaţi mulţi oameni. Cel care dirija 
cazanul a fost maistorul iar cel care-l ajuta, băga 
apă şi paie, haiterul. Aveau la dispoziţie fântână 
cu apă, butoaie pline cu apă şi nisip în caz de 
incendii.

Sus pe jâradă au stat 1-2 oameni care dădeau 

snopii la batoză, alţii erau pe batoză şi dezlegau 
snopii şi îi băgau în batoză, iar alţii stăteau jos 
cu saci care erau umpluţi cu grâu într-o parte şi 
pleavă în altă parte. Sacii erau căraţi în pod, pod 
care era întărit cu stâlpi de susţinere pentru a nu 
se prăbuşi sub greutatea sacilor.

Agricultura din vremurile de demult

Holda, altarul bunăstării bănățene

Personalităţi marcante ale Voitegului
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 oaia 
de Cenei

Carina  Baier  Gerhard  Daniel  Baier  

Ciprian  Capstrâmb  Carmen  Goit  

Ovidia  şi  Terezia  Halmagean

nicolae CUȘA - istoric, eseist, membru al Uniunii Scriitorilor din românia

Întâlnirile neașteptate, 
poartă în ele parfumul 

emoției. Pe domnul profesor 
Nicolae Cușa, istoric, eseist, 
membru al Uniunii Scriitori-
lor din România, îl cunosc din 
ziua când am debarcat la Pon-
tul Euxin, cu dorința de a da 
viață, da, da, viață, pentru că 
o revistă e vie atâta vreme cât 

ea slujește oamenilor, frumosului din oameni, ei 
bine, cum spuneam, îl cunosc din ziua când am în-
ceput derularea jurnalului regional „Dobrogea”. 
Iată de ce, întâlnirea cu domnia sa în comuna Ce-
nei, m-a surprins, m-a bucurat, și m-a îndemnat 
să consemnez dialogul de mai jos, în chiar „Foa-
ia de Cenei”.

Domnule profesor, maestre, negândită întâlnire!

4Silvia dragă, știu, vrei să afli, de ce mă aflu 
în Banatul de pustă?

Exact.
4Unul din bunii mei prieteni, a cărui familie a 

fost dislocată în Banat, m-a rugat să-l însoțesc în 
rânduirea unor acte necesare lui.

Maestre, spațiul tipografic e zgârcit, știți bine, 
cum veți vorbi despre comuna în care ne aflăm, la 
întoarcerea acasă?

4Da, știi bine că voi vorbi, parafrazându-l pe 
părintele Cleopa, voi spune că Banatul e pridvo-
rul Raiului, iar Ceneiul, este o comuna care face 
cinste Banatului. Nu îi cunosc primarul, dar e su-
ficient să vezi comuna Cenei, ca să știi că are un 
primar destoinic.

Maestre, dacă mai rămâneți în zonă, vă pot in-
termedia o întâlnire cu domnul ing. Gabriel Ilaș, 
edilul Ceneiului.

4Din păcate, plec în clipa imediat următoare 
dialogului nostru, dar îi transmit prin intermediul 
acestui mini-interviu, care înțeleg că va apărea în 
admirabilul jurnal „Banatul”, felicitări domnului 
ing. Gabriel Ilaș pentru felul în care își onorează 
mandatul.

Domnule profesor, înainte de a încheia inter-
viurile pe care le realizez, fie ele și „mini”, rog 
interlocutorul să ofere un sfat, o maximă, pentru 
elevii locului, azi pentru cei ai Ceneiului și nu 
numai.

4Silvia dragă, să nu uite niciodată constata-
rea poetului Mircea Dinescu, și eu dau mărturie 
pentru acest adevăr: „Dacă stai într-o lume me-
diocră, vei deveni mediocru.”

Felicitãri domnului ing. Gabriel Ilaº pentru felul în care îºi onoreazã mandatul

Dialog consemnat de
Silvia FEcHETE

Kratak istorijat

Gradnje i obnove: Dokumenti pominju Čenej već 1330, a 
sveštenika - tek 1660. godine; o samoj crkvi postoji u liter-

aturi izričita tvrdnja da se ne zna kada je podignuta. S obzirom na 
skromne razmere građevine, izgleda verovatno da je zidana u XVIII 
veku, ali je neosporno da je sadašnji izgled postignut kasnijim pre-
radama i doradama, od kojih bi jedna mogla biti pre 1830, kada su 
postavljeni bogorodičin i arhijerejski presto, druga pre 1850, kada je 
slikan ikonostas. Skromni ikonostas, rad nepoznatog rezbara, ima tri 
jednostavna registra ikona; prestone i centralnu izradio je Georgije 
Petrović 1850, a na ostalima stručnjaci razaznaju još dve ruke, od ko-
jih je jedna verovatno Jovana Klajića. Pri opštoj obnovi 1935. godine 
crkva je zasvođena daskama.

Adelina MIHOc

Tineri cu care ne mândrim

Citesc presa locală deseori pentru a vedea ce se întâmplă 
în împrejurimi. Mi-am format obiceiul de a citi doar știri 

pozitive, materiale din care am ce învăța și care să-mi folosească. 
Răsfoind prin portalurile cu știri am dat peste un titlu care mi-a 
atras atenția: „Eleva genială din Cenei care vrea să devină ofițer 
de poliție”. Nu am ezitat și am citit materialul pe nerăsuflate. Și 
pentru că la inițiativa domnului primar Gabriel Ilaș, am prezentat 
în numerele trecute copii silitori ai comunei, cu merite deosebite și 
rezultate excepționale, îmi doresc ca în numerele ce urmează să vă 
aduc spre lectură rândurile unui interviu cu Izabella Andreea Popo-
vici, fetița care a terminat clasa a VI-a cu media 9, 82 și care și-a 
impresionat dascălii.

Lia SâRBu

Oameni ai ceneiului, de ieri, de azi şi de mâine
Alexandra STEFANOV
Asistentă medicală pensionată

Am promis în numărul trecut că vă vom 
prezenta oameni care au fost, sunt și vor 

fi importanți pentru comunitatea noastră. Acești 
oameni fac parte și s-au dăruit unei meserii de-
loc ușoară, aceea a medicinei. Poate pentru mulți 
nu este doar o meserie, ci un mod de a fi, iar 
cei care se regăsesc în „Foaia de Cenei” în urma 
acestui material pot să confirme acest lucru.

Din lipsă de spațiu am să scurtez introducerea 
și am să vă prezint numele și pozele lor, aces-
ta fiind modul nostru de a le arăta recunoștința 
și de a le mulțumi pentru tot ceea ce fac pen-
tru comunitate.

Medicii care au activat de-a lungul timpu-
lui până în prezent au fost: Doctor Olimpia 
Tudose, dr. Ema Lulay, dr. Ovidia Maghiaru, 
dr. Otto Reinert, dr. Emilian Suvagău, dr. Ma-
rian Pliescu, dr. Liliana Popa, dr. Ioan Slăni-
nă, dr. Eugen Maghiar, dr. Emerik Ostie, dr. 

Emanoil Țuhasu, dr. Irina Hălmagian, dr. Do-
rina Șendroiu, dr. Liliana Mărgineanu, dr. Io-
landa Puie, dr. Alexandru Petrovici, dr. Irina 
Cofar, dr. Lia Popa, dr. Georgeta Lungu, dr. 
Anca Prox, dr. Lavinia Fort, dr. Carina Dehe-
leanu, dr. Rodica Lupșe, dr. Anca Barbul, dr. 
Alexandra Hochstraser, dr. Daniela Daroczi, 
dr. Delia Gabor, dr. Claudiu Dima, dr. Ioana 
Aliona.

- va urma -
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 oaia 
de Birchiº

Dumitru PrEDESCU - viceprimar al comunei Birchiș

Domnule viceprimar, ne 
reîntâlnim spre final de 

an ca să facem un scurt bilanț 
al realizărilor. Căror proiecte 
le-ați pus punct?

4Se finalizează lucrări-
le de asfaltare în localitățile 
noastre pe anul 2015, o lu-
crare din care mai rămâ-
ne puțin pentru anul viitor. 
Avem pregătirile de iarnă, 

școlile aprovizionate cu lemne, pregătim utila-
jele pentru deszăpezire, avem utilaje în dotare. 
Finalizăm drumurile agricole. Am pregătit pen-
tru populație lemn la un preț minim posibil, cu 
prioritate familiilor nevoiașe. Prețul unui metru 
cub de lemn va fi de treizecișicinci lei la care se 
mai adaugă exploatarea, care de asemnea va fi 
minimă, pentru că se va face prestare servicii cu 
Ocolul Silvic, deci nu trebuie să contactăm o fir-
mă care percepe taxe mult mai mari. Populația 
va trebui să se descurce cu transportul, excepție 
fac cazurile sociale pe care îi vom ajuta noi.  

Acest lemn se va vinde doar către oamenii din 
comună și satele aparținătoare?

4Da! Există o cerere tip la noi care se com-
pletează, se înregistrează și se predă păduraru-
lui. 

Mi-ați spus de cazuri sociale, aveți multe de 
acest gen?

4Nu, avem câteva cazuri, două, trei în care 
persoanele respective chiar nu au pe nimeni și 

îi mai ajutăm cu lemne și cu ce putem. La social 
sunt mai mulți, dar e vorba de persoane tinere, 
care pot să muncească, despre cei care vorbesc 
eu sunt oameni în vârstă care nu au nicio posi-
bilitate și ținem cont de asta. Așteptăm să vină 
ajutoarele alimentare în cursul lunii, ne pregă-
tim să le distribuim.

Domnule viceprimar, anul trecut pe vremea 
asta am fost invitată în zona dumneavoastră ca 
să asist la colindele dubașilor, pot să vă spun că 
a fost un moment deosebit. Tradiția se păstrează 
și an de an răsună Valea Mureșului, îi primiți și 
la primărie?

4Da, cum să nu? Prima dată se colindă preo-
tul și apoi primăria.

Știu că sunteți născut, crescut aici și ca vicepri-
mar ați ajuns la al patrulea mandat. Cunoașteți 
comunitatea ca pe propriile buzunare, dacă pot 
să zic așa.

4Cunosc fiecare casă, fiecare cetățean, ne 
cunoaștem noi între noi foarte bine, până și 
neamurile unii altora. Lucrez mult mai ușor, e 
adevărat, știu cine ce face, ce poate , dar pot să 
spun că avem o localitate liniștită.

Cu infracționalitatea cum stați?
4Nu avem probleme.
Sunt mulți băștinași?
4Deocamdată mai domină, dar ne pierdem 

încet-încet. Au venit mulți din alte părți, localni-
cii mențin tradiția din Banat cu un singur copil, 
mulți au plecat prin alte părți, iar natalitatea 
scade. 

Cu ce proiecte vreți să începeți anul care vine?
4Așteptăm în 2016 Master Planul Deșeurilor, 

pentru că toate gropile de gunoi sunt închise. 
Colectăm și selectăm, avem două containere 
aici și sperăm ca de la anul viitor după jumătatea 
anului se va pune în aplicare acest Master Plan 
al Deșeurilor. Noi am pregătit rampele, avem 
publele primite și sperăm să rezolvăm aceasta 
problemă a deșeurilor, ca cetățenii să pună gu-
noiul selectiv. Avem în jur de 3o de rampe pe 
raza comunei.

Cum stați la capitolul colectare de taxe și im-
pozite?

4Colectăm multe amenzi, pentru că se dau 
în prostie, în special pe circulație. 

Spuneți-mi vă rog, cum vă simțiți în colabora-
rea pe care o aveți de atâția ani cu domnul pri-
mar?

4Colaborăm foarte bine. El are cinci manda-
te, eu patru, este un om deosebit.

Aș vrea să încheiem cu obișnuita noastră între-
bare, mai ales acum că suntem în ultima perioadă 
a anului, care este mesajul dumneavoastră către 
locuitorii comunei?

4Să depășim cu bine acest an și tot ce ne-
am propus să se realizeze, să avem sănătate, 
bucurii. Transmit locuitorilor comunei că pentru 
ei ușile noastre sunt deschise în permanență. 
Să aibă multă sănătate și încredere în noi, i-am 
reprezentat și o să-i reprezentăm în continuare.

Transmit locuitorilor comunei cã pentru ei uºile noastre sunt deschise în permanenþã

Dialog realizat de
Silvia FEcHETE

Fetelor leneșe:
La fata cea lăudată
Joacă puricii pă vatră
Și șoarecii pă cuptor
Broaștele pă rășchitor.

Mă mână mama la pânză

Mă suii în pod la brânză
Mama crede că eu țes
Eu cu brânză tot mă-ndes.

Astă fată să mărită
Și nu știe face pită
C-o făcut odată opt
Și nici una nu s-o copt.

Strigãturi  la  ºezãtorile  din  Birchiº

Traian Igaş ia atitudine pentru birchişeni

Senatorul Constantin Traian Igaș l-a in-
terpelat pe ministrul Iulian Matache în 

legătură cu un nou traseu Birchiș – Făget, atât 
de necesar locuitorilor comunei. Parlamenta-
rul a făcut acest demers în urma solicitărilor 
din partea Consiliului Județean Arad și a 
Primăriei Birchiș. 

Primarul localității Birchiș i-a cerut spri-
jinul senatorului Traian Igaș. Acesta i-a spus 
senatorului că deși Consiliul Local Birchiș a 
solicitat Autorității Rutiere Române introdu-

cerea traseului amintit mai sus, instituția a transmis că nu poate face nicio modificare în Pro-
gramul de Transport Interjudețean întrucât documentul este conceput pentru perioada 2013-
2019 și nu se poate modifica în următorii patru ani.

cornelia STRăuŢ

carnavalul toamnei
 

Carnavalul toamnei, în prag de Hal-
loween a fost sărbătorit cu mare en-

tuziasm de școlarii și preșcolarii de la Școala 
Gimnazială „Alexandru Mocioni” Birchiș. 
Costumați în cele mai interesante straie, co-
piii au făcut parada costumelor, au prezentat 
dovleci și măști confecționate de ei și părinți.

Atmosfera a fost întreținută și de spiritul 
sărbătorii cu origini celtice, Halloween-ul, 
care a pătruns și pe meleagurile noastre în ul-
timii ani.

Activitatea s-a încheiat cu un banchet, unde 
cei mici au avut parte de tot felul de gustări 
pregătite cu drag de părinții lor. Nu au lipsit 
prăjiturile și dansul.

Prof. Domnica FLOREScu

Elevii claselor a II-a și a III-a la  „Carnavalul Toamnei”

Doi buni prieteni: Ioan Guțu, primarul comunei noastre și 
senatorul Traian Igaș



13. Banatul - noiembrie

ion MiCUrESCU - primar al comunei Bata

Ne reîntâlnim în plină 
toamnă. Simfonia 

culorilor în munții Zărandu-
lui mă duce cu gândul la Vi-
valdi, iar Vivaldi ori de câte 
ori este ascultat de mine 
mă duce cu gândul la prie-
teni. Unul dintre oamenii 
pe care se sprijină Uniunea 
Jurnaliștilor din Banatul 

Istoric sunteți domnia voastră. Prețuit dincolo 
de arealul Țării Banatului, în Ardeal și în alte 
Țări Românești aș vrea să vă întreb: mi-ați vor-
bit foarte des despre oamenii care vă prețuiesc și 
a căror prețuire vă conștientizează că dumnea-
voastră îi iubiți cu egală măsură, mi-ați vorbit în 
nenumărate rânduri de domnul Gheorghe Secu-
lici, aș vrea să vă întreb cum ați realizat această 
legătură strânsă care duce la un respect admi-
rabil?

4Poate faptul că gândim pe aceleași coor-
donate, dar trebuie să subliniez că Gheorghe 
Seculici are două profesii, o profesie de arhi-
tect și una de om, om veritabil. În  mintea mea 
un om veritabil este unul care în întreaga sa 
activitate se subordonează unei filozofii baza-
te pe înțelepciune, ai cărei stâlpi de susținere 
sunt onestitatea, moralitatea, responsabilita-
tea. Gheorghe Seculici a fost și este modelul 
meu în viață. El a avut o mare încredere în mine 

când venind la Consiliul Județean, în mandatul 
2004- 2008, domnia sa fiind atunci președintele 
Consiliului a dorit ca eu să coordonez comisia 
de cultură. Îi spuneam atunci că profesiunea 
mea este una de crescător de animale, inginer 
zootehnist, dar el nu a dat importanță și mi-a 
replicat că am discernământ. Pe această linie 
de încredere reciprocă și astăzi relațiile sunt 
extraordinare, chiar dacă domnia sa a făcut un 
pas lateral din politică, astăzi gestionează Ca-
mera de Comerț a Județului Arad și are rezulta-
te remarcabile, fiind prima din țară.

Îmi povesteați înainte să ne așezăm pentru in-
terviu că ați avut un eveniment în duminica ce 
tocmai a trecut?

4Recent am avut o vânătoare pentru că 
așa cum știți profesiunea mea de credință este 
vânătoarea și a venit multă lume, toți vânători 
veritabili, puțini dintre ei se gândesc la partea 
materială. De fapt dezideratul unui vânător se 
satisface spritual și nu material. Iar noi acordăm, 
oarecum luând modelul Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric sau al revistei „Banatul” mai nou 
premiem și noi pe cei care credem cu adevărat 
că merită anumite titluri. Noi oferim un titlu de 
noblețe „Cavaler de vânătoare a grupei Bata- 
Fiac”. Prima distincție de acest fel a fost oferită 
la Fârliug domnului Ioan Borduz, prietenul meu, 
care a fost la Festivalul Vânătorilor de la Bata 
căruia i-am dat posibilitatea să exprime gându-

rile și sentimentele vânătorilor cărășeni, care 
suntem, oarecum, cu toții un fel de tovarăși de 
arme, indiferent de culoarea politică, indiferent 
de opțiunile pe care le avem. De această dată 
la Bata s-a conferit această distincție unui fișcal 
(avocat), Gheorghe Negreu. Un om care întot-
deauna a ieșit pe ușa din față, niciodată pe cea 
din spate, un om care nu a fost îngenuncheat 
niciodată, eu Badea Ion i-am cerut, punându-i 
o pernă sub picioare „Domnule Negrău, vă rog 
să îngenuncheați!”, pentru că așa dorim să ofe-
rim acest titlu de noblețe. Diploma și medalio-
nul au fost înmânate de directorul Camerei de 
Comerț, Tiberiu Ciul.

Sunteți binecuvântat cu memoria recunoștinței, 
această distincție acordată oamenilor și domnu-
lui Borduz și domnului Negrău confirmă ceea ce 
spun eu. Floarea aceasta, a recunoștinței crește 
rar, de unde ați dobândit-o?

4 Bunicul meu a fost primar în satul Bacă-
ul de Mijloc, sat care aparține acum comunei 
Bata, poate așa e dat de la Dumnezeu să con-
tinui în familie această tradiție.  Tatăl meu mi-a 
dat un sfat atunci când vedea că prosper, el 
mi-a zis să nu prind gustul banului  și să nu-mi 
pierd omenia că omenia îi lucru mare.

Omenia îi lucru mare

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Bata

- va urma -

Elena SuRuLEScu

centrul Turistic a trecut 
cu bine de inspecţie

 

Recent s-a finalizat cu bine și ultima verificare a inspecto-
rilor AFIR la Centrul de informare turistică Bata, realizat 

pe fonduri europene prin Măsura 313.
Asta ținând cont și de aspectul că Bata este o zonă cu un peisaj 

deosebit. peisaj promovat prin materiale promoționale precum: 
pliante, bro șuri și CD-uri. Acestea cu prind în principal informații 
despre istoria locală a întregii comune, monumentele ce se pot 
vizita precum Castelul Mocioni de la Bulci, monumen tele fu-
nerare a unor personalități istorice locale (cu nos cute și la nivel 
internațional) dar și Biserica Ortodoxă de la Bata ori… Hanul 
Vânătorilor.

Personaje de film la Bata

Halloween-ul se numără printre cele 
mai vechi sărbători, fiind preluată 

de-a lungul timpului de mai multe popoare. 
Veselia și originalitatea ei au devenit molip-
sitoare, astfel că tot mai mulți oameni aleg 
să o celebreze. De la decorațiuni și costume 
s-a ajuns la machiaje sinistre și prăjituri 
„înfricoșător” de bune. Surse de inspirație 
există pretutindeni, astfel că și micuții de la 
școala Bata au ales să-și etaleze imaginația 
prin costume care mai de care mai originale.

Noaptea fantomelor ne-a dăruit prilejul 
de a ne exprima creativitatea. Dincolo de 
credințele populare, suntem niște artiști nosti-
mi a spus doamna învățătoare Delia Micures-
cu.

Grija pentru învăţământ, prioritate pentru 
primăria noastră

Dacă în vară vorbeam despre lucrările 
care  urmează să se facă la școala din 

comună, iată că acestea au ajuns la final. Şcoala 
Gimnazială „Patrichie Popescu” din Bata a su-
ferit reparații majore la acoperiș – la lemnărie 
unde a fost cazul, și de asemenea s-a schimbat 
și țigla. Apoi s-au făcut lucrări de anvelopare 
exterioară și izolare termică – inclusiv în pod 
unde s-a izolat cu vată termoizolantă podeaua 
podului – adică tavanele încăperilor. S-au făcut 
revizuiri și la centrala termică, la noile grupuri 

sanitare dar și la magazia unde se depozitează lemnele. S-a realizat și o alee, ca un trotuar în 
jurul clădirii.

Alexandra cSEKE

Natalia ZAMFIR

Castelul Mocioni emblema 
turismului bătan
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 oaia 
de Ususãu
ususăul- trecut, prezent şi viitor

De fiecare dată când pregătesc vizita pe 
Valea Mureșului mă încearcă un senti-

ment de bucurie. Trebuie să recunosc că am des-
coperit acest colțișor de țară de când am început 
munca la Uniunea Jurnaliștilor din Banatul Is-
toric. Această vale frumoasă m-a cucerit cu oa-
menii ei devotați locului, cu poveștile de viață 
care mai de care mai pline de farmec, iar acum 
a devenit practic un mod de a fi. Un mod de a fi 
prezentă acolo în viețile celor care au acceptat 
să scrie rânduri de revistă împreună cu noi. Am 
pregătit pentru acest număr în ”Foaia de Ususău” 
un material reportaj despre ultimele evenimente 
care au avut loc.

După cum bine știți Ususăul este o comună 
care are în componență cinci sate: Ususău (cen-
tru de comună), Bruznic, Pătârș și Zăbalț, toate 
pe malul stâng al Mureșului. Cel care reprezintă 
aceste comunități este primarul Florin Țole 
alături de care stă viceprimarul Ionel Vasiecu, 
doi oameni implicați, până peste cap, dacă pot să 
spun așa în tot ce înseamnă administrație locală. 
Citind presa locală am decis să iau frânturi din 
ani trecuți pentru a le compara cu cele prezente.

cum era atunci…
În urmă cu câțiva ani, primarul Florin Țole 

mărturisea ce l-a făcut să-și dorească să fie pri-
mar aici. „Trăind în zonă din 1988, pot spune că 
sunt de-al locului şi am fost la curent cu situaţia 
de aici. M-au nemulţumit multe, am aşteptat însă 
ca lucrurile să evolueze – nimic nu se face peste 
noapte. Însă în anii ce au urmat, anteriori pri-
mului meu mandat, am ajuns să fiu indignat de 
faptul că, după peste un decediu și jumătate de 
democraţie, comuna mea era tot în… Evul Me-
diu: drumuri de pământ, iluminat public aproape 
inexistent, şcoli neîngrijite şi rău gospodărite ș.a. 
Când am fost convins că aş putea realiza mult 
mai multe, am hotărât că merită să mă zbat să 
fiu primar. I-am asigurat pe consăteni că se poate 
trăi şi altfel şi că de aceste obiective mă voi ocu-
pa în regim de urgenţă; ceea ce am şi făcut. Alta 
a fost însă frâna: am «moştenit» nişte datorii in-
credibile ce trebuiau achitate şi de care nu m-am 
putut eschiva, ca primar”.

Realităţile de azi: 
infrastructura, prioritară

De aici s-a pornit. Acum urmează să ve-
dem unde s-a ajuns. Să începem cu infrastruc-
tura. „Proiectul Modernizare străzi în comuna 
Ususău – prin PNDL, pe durata de 3 ani – e 
în plină derulare. Este vorba de toate străzile – 
adică 6,3 km și peste 12,5 km de șanțuri plu-
viale betonate. Asfaltăm acum, în prima etapă, 

trei străzi și va continua în 2016 și 2017 dar noi 
facem eforturi să finalizăm tot în 2016. Acordăm 
sprijin total echipei de lucrători pentru a face 
doar lucrări de cea mai bună calitate și în ritm 
susținut. Lucrarea e pentru viitorime, nu doar 
pentru azi. Specific: spre deosebire de alți be-
neficiari, noi insistăm foarte tare pe… calitate.

De asemenea, acum finalizăm proiectul Mo-
dernizare zonă centrală Ususău: vorbim de 1,5 
km de trotuare, pe ambele părți ale DJ 682 ce 
traversează localitatea. Vrem ca oamenii să nu 
mai meargă pe șosea, fiind în pericol de acciden-
tare, mai ales pe vreme rea. În plus, am asigu-
rat inclusiv drenarea apei din curțile oamenilor. 
Lucrarea o facem din bugetul local și vrem s-o 
terminăm în toamna asta” a subliniat Florin Țole.

Și lucrurile nu s-au oprit aici.Dimpotrivă. „Am 
depus un proiect pe fonduri europene – cu mari 
șanse de a fi acceptat – pentru asfaltarea drumu-
lui spre Pătârș, DC85, de 4,4 km dar și asfal-
tarea tuturor străzilor din Dorgoș și Zăbalț. Este 
un proiect integrat și după evaluarea situației 
din teren s-a estimat că avem suficiente puncte 
pentru a intra la finanțare și noi abia așteptăm 
avizul pentru ca aceste lucrări să înceapă cât 
mai curând posibil. Iluminatul stradal a fost to-
tal modernizat și extins în toată comuna: acum 
este bec economic pe fiecare stâlp. Și asta încă 
din primul mandat”.

Grădiniţe şi şcoli modernizate
Nici instituțiile de învățământ nu au fost negli-

jate de domnul primar. Îmi amintesc chiar prima 
vizită în Ususău când am luat la pas curtea școlii 
și sălile de clasă. Am rămas atunci impresionată 
de bunele condiții în care copiii de aici își 
desfășoară orele. Întrebat despre aceste realizări 
edilul a spus: „Cum poți convinge tinerele fami-
lii cu copii mici să rămână în comună? Dovedin-
du-le că învățământul de care vor beneficia co-
piii lor e la standarde. Am început cu preșcolarii 
și am realizat o grădiniță frumoasă, modernă, cu 
toate facilitățile: clase moderne, luminoase, fru-
mos decorate – și generos încălzite când e frig; 

cu grupuri sanitare de interior dar și o curte bine 
împrejmuită. Și să nu ignorăm factorul uman, 
educatoarele de aici sunt deosebite: iubesc co-
piii, îi știu pe fiecare în parte, inclusiv contex-
tul familial; ele la rândul lor fiind cunoscute de 
comunitate. Modernizată este și Grădinița din 
Zăbalț, după cum ați văzut“.

Tocmai la momentul documentării, edilului 
i s-a confirmat accesul la clădirea din Dorgoș, 
ce a găzduit postul de poliție; aceasta va fi 
transformată într-o… grădiniță modernă în cel 
mai scurt timp deoarece „polițiștii au primit la 
schimb un spațiu modern în clădire cu Primăria, 
(la etajul blocului) amenajările interioare absolut 
necesare fiind realizate din bugetul local”.

Cât privește școlile, acestea au cunos-
cut modernizări evidente: geamuri termo-
pan, termoizolări exterioare ș.a.„La Școala 
Gimnazială «Teodor Păcătean» Ususău am con-
struit și un nou corp de clădire cu dotări mo-
derne, dat în folosință; finalizarea exterioară e în 
curs. La noi e foarte important confortul termic al 
copiilor. Astfel, aprovizionarea cu lemne pentru 
iarnă se face în avans; acum ne-am aprovizionat 
cu lemne pe anul viitor, cele pentru iarna asta 
sunt crăpate și puse la adăpost”.

Sprijinul investitorilor
O chestiune importantă e existența unui mare 

investitor care a deschis o carieră și sprijină efor-
turile de dezvoltare a comunei. „În cadrul ne-
gocierilor am insistat ca, pentru modernizarea 
tuturor drumurilor, să primim sprijin gratuit de 
la investitorii ce au deschis cariera. Așa e și nor-
mal; doar nu era să fi adus piatră din alte părți. 
Până la asfaltarea lor, drumurile noastre au fost 
acoperite des cu piatră. Și în cadrul asfaltărilor, 
pentru o calitate superioară a drumurilor, am in-
sistat ca stratul de piatră să fie de trei-patru ori 
mai gros“ a precizat primarul.

Viitorul va aduce noi modernizări
Cât privește unele obiective de viitor, 

administrația are câteva priorități. „Vrem să 
modernizăm și zonele centrale ale satelor 
Dorgoș și Zăbalț, respectiv trotuare și șanțuri 
pluviale pe ambele părți ale DJ682, cu finanțare 
din bugetul local. Vrem să construim un teren 
de sport în Dorgoș – la Ususău fiind deja unul, 
în curtea școlii. Apoi, în scop preventiv, vrem 
să monitorizăm unele zone din comună printr-
un sistem cu camere video. Vrem să realizăm și 
amenajarea bazei sportive din Ususău și refa-
cerea suprafeței terenului de fotbal; sprijinim și 
vom sprijini alte sporturi cum e judo, unde avem 
rezultate deosebite“ .

Primarul comunei noastre supraveghind lucrările

Faptele vorbesc de la sine - Străzile din comuna modernizate

Imagine din Școala Gimnazială „Teodor Păcătean”
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 oaia 
de Fârliug

Simona Adina CoCoȘ - director al școlii gimnaziale Fârliug

Doamna director o să 
vă rog să începem 

acest dialog prin a vă pre-
zenta cititorilor care nu vă 
cunosc.

4 Mă numesc Simona 
Adina Cocoș și ocup funcția 
de director al Şcolii Gimna-
ziale Fârliug din 01.09.2014. 
Precizez ca am mai ocupat 

aceasta funcție și în anii școlari 2006/2007 și 
2007/2008.

 Locuiesc în comuna Fârliug unde am și co-
pilărit, Şcoala Gimnazială Fârliug fiind și locul 
unde am făcut primii pași spre cunoaștere. Am 
urmat apoi cursurile Şcolii Normale C.D Loga 
Caransebeș unde am absolvit în anul 2000 și 
cursurile Facultății  de Litere, Filosofie și Istorie 
din cadrul Universității de Vest din Timișoara. 
În anul 2007 am absolvit studiile post-univer-

sitare ale Facultații de Geografie tot în cadrul 
Universității de Vest din Timișoara. 

De cât timp activați în Şcoala Gimnazială Fâr-
liug?

4Sunt angajata Şcolii Gimnaziale Fârliug ca 
profesor titular pe catedra de istorie-geogra-
fie din momentul absolvirii - anul 2004 și până 
în prezent, reușind în anul școlar 2013/2014 să 
obțin gradul didactic I. 

Cât de mare vi se pare diferenţa între a fi un 
simplu profesor şi a fi director?

4Întotdeauna m-am implicat în activita-
tea didactică și administrarea școlii, chiar dacă 
nu întotdeauna de pe poziția de director. N-aș 
renunța niciodată însă la activitatea didactică 
propriu-zisă pentru a fi doar manager. Întot-
deauna, de când eram copil, mi-am dorit să fiu 
cadru didactic și aici un rol important l-au avut 
în sădirea acestei dorințe tatăl meu și prima mea 
doamnă învățătoare. 

Care considerați că este cea mai mare realizare 
a dumneavoastră de când activați în sistemul de 
învățământ?

4Cea mai mare satisfacție profesională a 
mea este atunci când observ o evoluție specta-
culoasă la un elev, atunci când reușesc să fac un 
elev să învețe să citească deși era considerat un 
caz pierdut, când un elev care în clasa a V-a dă-
dea corigențe ajunge în clasa a VIII-a să obțină 
note de 9 sau 10.

Presupun că ați avut parte de momente mai 
plăcute, altele mai puțin plăcute, povestiți-mi de 
cele care vă fac să zâmbiți.

4  Nu este ușor să deții funcția de director al 
unei școli din mediul rural deoarece volumul de 
muncă este destul de mare însă când faci ceva 
cu plăcere nu mai calculezi care e câștigul și care 
este pierderea.

Cea mai mare satisfacþie profesionalã a mea este atunci când observ o evoluþie spectaculoasã la un elev

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Lactatele nu trebuie să lipsească din alimentaţia zilnică

Odată cu schim-
bările bruște de 

temperatură, sistemul de 
apărare al organismului 
nostru scade, de aceea tre-
buie susținut. Iată modu-
rile prin care îți poți întări 
imunitatea în mod natural.                                     

•	 Consumă legume bogate în vitamina C, 
pătrunjel, spanac, broccoli, conopidă, ardei 
gras și nu neglija fructele care conțin această 
vitamină respectiv lămâi, portocale, kiwi, mere, 
grapefruit. Vitamina C este un extraordinar 
agent antiviral.                                                                                                             

•	 Dormi suficient.Un organism odihnit este mai 
rezistent și este recomandat să dormim zilnic 
7-8 ore. 

• Igiena corespunzătoare a mâinilor prin spălare 
cu apă și săpun.   

•	 Practică sport cu regularitate. Activitatea fizică 
moderată efectuată regulat ajută la întărirea 
sistemului de apărare a organismului. De ase-
menea, sportul ajută buna funcționare a siste-
mului cardiovascular și reducerea stresului.                                                                                                                     

•	 Alimentație bogată în proteine de origine 
animală care constituie o sursă de zinc. Lipsa 
zincului în organism poate crește riscul apariției 
infecțiilor. Zincul este necesar pentru dezvolta-
rea celulelor albe din sânge care recunosc și 
distrug bacteriile și virușii care invadează or-
ganismul. Carnea de vită este prima sursă de 
zinc, urmează ficatul (de vita, porc, pui), crapul, 
semințele de dovleac și susan, ouăle, iaurtul. Pe 
lângă faptul că este esențial pentru imunitate 
zincul are un rol important și în detoxifierea 
ficatului, echilibrarea nivelului de zahăr din 

sânge și sănătatea pielii și a părului.
•	 Renunțarea la cafea. Cafeaua nu face bine 

sistemului imunitar deoarece prin cafeina care 
o conține favorizează deshidratarea și implicit 
pierderea vitaminelor și mineralelor din orga-
nism. Dacă nu poți renunța la cafea, bea două 
pahare de apă după fiecare ceașcă de cafea 
consumată.

•	 Cură de echinaceea sub forma de ceai, tinctură 
sau pastile și consum de fructe goji.           

•	 Lactatele nu trebuie să lipsească din alimentația 
zilnică datorită calciului care îl conțin, însă 
absorbția calciului este condiționată de 
suficientă vitamina D. Când este frig afară, din 
cauza expunerii mai reduse la soare, sinteza 
de vitamina D scade, așa că este nevoie de un 
aport alimentar suplimentar zilnic de vitamina 
D. Sursele cele mai bune sunt peștele gras și 
ficatul.

Dr. caius GHELESIAN

„Mâna va putrezi iară scrisoarea în veac 
se va îndrepta”

Numele unui crâsnic 
ne este păstrat într-

o însemnare de pe un Mi-
nei pe Iulie, Râmnic, 1780, 
pe fila 185 păstrându-se 
însemnarea: „Dimitrie 
Enăşilă crâsnic la biseri-
ca Fărliucului de 20 şi 2 
de ani 1834 de 2 iunie în 
zile”. Tot el se semnează 

pe un Minei pe Iulie, Râmnic, 1780 dimpreună cu Nicolae Marta: „Dimitrie 
Ecăşilă crîznic în Ferliuc cu Nicolae Marta în Furliuc cu (…) amândoi de un 
caracteri, 1835”.

Nicolae Marta se semnează şi singur pe aceeaşi carte: „această s-tă carte 
iastă a sfintei biserăcii Furlugului cumpărată cu banii bisăricii. Scris-am cu 
mâna de ţărână. Mâna va putrezi iară scrisoarea în veac se va îndrepta. Dat 
în Furluc în 28 iulie 1839. Nicolae Marta crîznic în Furluc de la 16 ani de la 
naştere şi de 3 ani crîznic”. 

Rânduri din cartea bisericii noastre

Alina MăRGINEANu

A sunat clopoţelul

Fi i n d  î n 
treacăt prin 

comună am așteptat 
să sune clopoțelul, 
să intru în Școala 
din Fârliug, în sala 
de clasă ca să mă 
transpun pentru doar 
câteva minute în     
eleva care am fost 
odată. Aici am făcut 
cunoștință cu clasa a 
V-a a doamnei pro-

fesor Stan care poartă aceleași prenume cu care m-au botezat părinții 
mei: Simona Silvia. Vă prezint mai jos într-o ordine aleatorie pe cei care 
răspund aproape zilnic cu „prezent” atunci când li se strigă numele la 
începutul unei zile de școală.

clasa a V-a
Alex Nicolae Biaiescu; Georgiana Andrada Ciuclea; Nicoleta Ionela 

Dragoescu; Geanina Mădălina Ilia; Bianca Florina Marinela Iorga; Patrich 
Alexandru Mateia; Ionela Estera Palatinus; Daria Anamaria Savu; Denis 
Andrei Simileac; Elian Marian Sârbu; Flavius Daniel Strugariu; Andrei 
Darian Zaicu; Prof. Simona Silvia Stan

Silvia FEcHETE

- va urma -

Sfatul medicului pentru fârliugeni
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 oaia 
de Coºteiu

        Petru CArEBiA - primar al comunei Coșteiu

Coșteiul, reprezintă 
pentru mine, una 

din cele mai dragi așezări 
rurale din Banatul de pustă. 
Locuitorii săi, de la dascăli 
la elevi, de la părinții aces-
tor elevi până la primarul 
comunei, rămân mereu în-
tâlnirile mele dragi. Aflat 
la masa de lucru din biroul 

său, domnul primar Petru Carebia, mă primește 
cu aceeași bunătate. Membru în Biroul Director 
al Adunării Regionale a Uniunii Banatului Istoric, 
el se dovedește la fiecare întâlnire a noastră, un 
prieten sincer al jurnalelor editate de Uniune.

Domnule primar, cu ce întrebare ați dori să în-
cepem acest mini-interviu?

4 Întrebările le alegi dumneata, eu țin să vă 
mulțumesc din început, ca să nu uit, pentru gestul 
de a promova comuna Coșteiu, în jurnalul regional 
„Dobrogea”. Şi ați făcut acest lucru, e bine să știe 
cititorii, gratuit. Vă mulțumesc, dumneavoastră 
ca director general al acelei publicații, cât și prie-
tenului meu drag, Vasile Todi, care iată, prin acest 

gest al său, a dovedit că respectul pe care îl poartă 
Coșteiului, nu e o simplă vorbă.

Cum ați privit acest jurnal după lectura lui?
4 E „construit” după chipul și asemănarea 

jurnalului interregional „Banatul”. Dacă până 
acum s-a spus că jurnalul „Banatul” e unic prin 
prestanță și conținut, acum iată, „Banatul”are 
o... soră: „Dobrogea”. Felicitări!

Domnule primar, aveți o apropiere aparte atât 
spre viața religioasă, cât și spre cea artistică și de-
sigur culturală. Nu am să vă întreb azi, despre rea-
lizările dumneavoastră, ci vă întreb unde își are ori-
ginea...? 

4În educația primită de la preabunii mei 
părinți. În casa în care m-am născut, mereu a 
fost preamărit Dumnezeu. Bunicul meu avea o 
vorbă: „Cu credința vezi până departe, mai de-
parte decât cu rațiunea.”

Domnule primar, dacă vă rog să evidențiați 
acum și aici, pentru tinerii comunei Coșteiu, un 
îndemn, care ar fi acela?

4 E mai mult decât un îndemn, e o convin-
gere a mea pe care am învățat-o bine și sună 
astfel:

„Câtă luciditate, atâta sfințenie;
Câtă sfințenie, atâta putere;
Câtă putere, atâta credință;
Câtă credință, atâta omenie... ”
Domnule primar, sunteți un interlocutor cap-

tivant, spațiul tipografic este mai puțin generos, 
dar mi-a îngăduit să aflu un răspuns-lecție.

4Cât despre apropierea de artă, noi avem 
prin Ansamblul artistic „Florile Stăvilarului”, un 
mesager strălucit al comunei noastre, motiv 
pentru care felicit pe toți membrii săi, cu ega-
lă măsură, pentru activitatea lor. De altfel, v-aș 
ruga în numerele viitoare ale revistei, să stați 
de vorbă și cu ei. Sigur, eu sunt apropiat și de 
activitatea sportivă, cât despre cea școlară, 
educațională, atât eu cât și întregul consiliu, 
acordăm cea mai mare atenție acestui focar de 
cultură și educație care este școala.

Domnule primar vă mulțumesc, dorind ca în 
numerele viitoare să ne vorbiți și despre realiză-
rile primarului Petru Carebia.

4Cu plăcere.

Jurnalul interregional “Banatul” e unic prin prestanþã ºi conþinut

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

carnavalul toamnei la Şcoala Gimnazială coşteiu

Vineri, 30 octombrie, la amiază, sala de 
sport a Şcolii Gimnaziale Coşteiu s-a 

umplut cu personaje din poveşti, frunze colo-
rate, dovleci veseli, desene de-ale copiilor cu 
diverse simboluri ale toamnei, păpuşi din paie, 
postere cu anotimpul toamna, decoraţiuni di-
verse, toate pregătite cu mult entuziasm. 

Programul a început cu istorisirea unei 
poveşti, Vraja Toamnei, şi cu o prezentare în 
Power Point a unor imagini reprezentative pen-
tru anotimpul sărbătorit. De acest moment s-au 
ocupat câţiva elevi de la clasa a VIII-a. Apoi, 
în faţa juriului (format din elevi şi profesori) 
şi a spectatorilor (profesori, elevi şi părinţi) a 
avut loc un adevărat spectacol, la care au con-
tribuit atât elevi de la nivelul primar, cât şi de 
la cel gimnazial. La  concursurile din cadrul 
carnavalului au participat zece perechi. 

Frâu liber imaginaţiei
Probele au constat în paradă şi prezentare 

de costume; interpretare de cântece şi poezii; 
concurs de culegere a nucilor de pe podea în 
coşuleţe, prin deplasarea cu ajutorul unor saci; 
concurs de pipăit diverse obiecte şi recunoaş-
terea lor, concurenţii fiind legaţi la ochi; con-

curs de ghicitori; concurs de dans pe diverse 
stiluri muzicale. Şapte copii au dorit să îşi 
prezinte dovlecii, decoraţi cu multă ingenio-
zitate, pricepere şi simţ al umorului. Au creat 
câte  o povestioară în jurul fiecăruia, legumele 
în chestiune devenind adevărate personaje, cu 
o viaţă proprie, şi încă una palpitantă, deloc 
plictisitoare!

Deliberările pentru secţiunile Carnavalului 
Toamnei au fost suficient de lungi încât să per-
mită copiilor şi profesorilor să încingă o repriză 
de dans colectiv! La final, s-au acordat premii 
şi  niciunul dintre concurenţi nu a plecat acasă 
fără o diplomă şi un cadou. De asemenea, s-a 
organizat şi o tombolă, toţi copiii, inclusiv cei 
din public, având posibilitatea de a câştiga câte 
un obiect.

Toate acţiunile au generat o atmosferă 
frenetică în întreaga şcoală, s-au schimbat idei şi 
s-au găsit soluţii, s-a dat frâu liber imaginaţiei şi 
creativităţii, iar energia pozitivă şi entuziasmul  
copiilor au molipsit pe toată lumea.

coordonatorul activităţii,
Prof. Adina BăcILă

Din albumul cu talente

Puncte de atracţie pentru 
vizitatorii noştri

Există mai multe posibile puncte de atracţie 
cunoscute în intreaga zonă: biserica de 

lemn din Hezeriş, ridicată pe la mijlocul secolu-
lui 18, stăvilarul de la Coşteiu, podul de cărămida 
peste canalul Timis-Bega de la Coşteiu, din a-
propierea barajului (unul din obiectivele de interes 
major), cele 11 fântâni de la Ţipari, construite în 
1881 odată cu construcţia satului (acestea sunt 
zidite numai din cărămidă, având un diametru 
de 2-3 metri şi o adâncime de 40-50 de metri). În 
apropierea stăvilarului, până în 1990 a existat un 
camping format din aproximativ 15 căsuţe cu 30 
de locuri de cazare, care au fost distruse în peri-
oada reabilitării barajului.

 În zona nodului hidrotehnic, Coşteiu dispune 
de o pădure mică şi posibilităţi de plajă. În zona 
pădurii de pe malul râului Timiş au fost insta-
late căsuţe turistice, în momentul prezent fiind 
necesară reamenajarea unora dintre acestea.

Mircea PETROMAN
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un nou investitor pe teritoriul comunei

Poziția geografică a localității, dar și bunul 
mers al lucrurilor din comună atrage în 

Remetea Mare noi investitori. Nu mai suntem 
străini de realizările primăriei, de planurile pe 
care administrația locală le are și de implicarea 
acestora. Am prezentat la fiecare vizită a noastră 
câte puțin din fiecare. Am prezentat funcționari 
publici, dascăli și oameni care fac ca lucrurile 
bune să se întâmple în comunitatea lor.

Astăzi, vorbim despre un alt lucru pozitiv 
care așează Remetea pe harta localităților în pli-

nă dezvoltare. Un nou investitor s-a apropiat de 
Timișoara și a ales să-și desfășoare activitatea pe 
teritoriul comunei. Este vorba despre compania 
americană Kimball Electronics care a inaugurat 
recent o fabrică în parcul Olimpia din localitate. 
Fabrica ocupă o suprafață de 6.150 metri pătrați, 
unde pe lângă liniile de producție mai există un 
laborator și un depozit, potrivit unui comunicat 
al companiei.

Producția va fi demarată până la sfârșitul 
acestui an, urmând ca produsele ce vor ieși din 
această fabrică să fie livrate în afara țării în 
primul trimestru al anului viitor. 

La Ianova toamna se 
numără creaţiile copiilor

To a m -
na din 

l o c a l i t a t e a 
Ianova  a  fos t 
î n f r u m u s e ț a t ă 
și de acțiunile 
p r ezen t a t e  de  
c o p i i i  d e  l a 
grădini ță .  Sub 
atenta suprave-
ghere a doamnei 
educatoare Anca 
Gorgan, micuții 
au dat frâu liber 
imaginației por-

nind de la tema „Toamnă, Toamnă harnică și 
de roade darnică”. Mândră nevoie mare de 
creațiile lor, doamna educatoare le-a așezat la 
loc de cinste.

Nici Halloween-ul nu a trecut fără a fi băgat 
în seamă. Pentru că personajele înfricoșătoare 
și scenele de film 
de groază i se 
par a fi prea mult 
pentru preșcolari, 
d o a m n a  e d u -
catoare a ales 
să-l serbeze în 
al t  mod:  „Am 
sărbătorit și Hal-
loween-ul, dar în 
alt fel, în loc de 
monștrii din dov-
leac, noi am rea-
lizat o frumoasă 
căsuță pentru a-
rici, arici care au 
fost făcuți la rân-
dul lor din cas-
tane. Acest mod mi se pare mult mai potrivit 
pentru vârsta copiilor pe care îi am la clasă.”

Anca IORGOVAN

corina BANu

Căsuța pentru arici realizată de copiii 
de la grădinița din Ianova

Teatru pentru copiii de la Remetea

Sala Căminului Cultural din Remetea 
Mare a devenit neîncăpătoare zilele 

trecute, când școala împreună cu primăria au 
organizat Teatrul de Păpuși cu tema „Maga-
zinul de jucării”.  Dacă la început școlarii și 
preșcolarii de la Remetea și Ianova au fost 
puțin agitați și nerăbdători să se așeze pe 
scaune,  după câteva minute de la începerea 
spectacolului aceștia au părut încântați de 
reprezentația de pe scenă. 

Pe principiul  că teatrul  st imulează 
imaginația și creativitatea, dezvoltă limbajul, 

gândirea și vocabularul, dar facilitează înțelegerea metaforelor și expresiilor lingvistice, 
dascăli și reprezentanții primăriei promit să mai organizeze astfel de acțiuni.

Alexandra cSEKE

Mai selectivi, mai buni cu noi

Primăria Comunei Remetea Mare încurajează colectarea selectivă a deşeurilor din am-
balaje de la populaţie (carton, PET-uri, plastic, doze de aluminiu, alte deşeuri din am-

balaje) în acest scop au fost amplasate  containere din plasă pe raza comunei. De asemenea, 
în comuna Remetea Mare s-au derulat campanii de colectare a deşeurilor electrice, electron-
ice şi electrocasnice, începând cu anul 2009. Pentru a creşte gradul de colectare selectivă, 
s-a introdus începând cu ianuarie 2011 Programul “Sacul galben” la nivelul comunei şi s-au 
pus în aplicare prevederile Legii nr.132/2010, la nivelul tuturor instituţiilor de pe teritoriul 
administrativ al comunei. Pentru colectarea deşeurilor din construcţii, au fost amplasate 4 
containere de mare capacitate. Din datele pe care le deţinem, în anul 2011 a fost colectată o 
cantitate totală de 348,00 tone deşeuri menajere din care: 290 t din sectorul rezidenţial şi 58 
t din sectorul industrial. A fost colectată şi cantitatea de 8,2 t de deşeuri reciclabile, precum 
şi cantitatea de 0,25 t deşeuri electronice.

Raluca FLOREScu

căldura din casele noastre

Pentru că iarna se apropie cu pași repezi autoritățile locale se pregătesc ca în fiecare 
an pentru deszăpezire. Pe lângă acest aspect nu este de neglijat nici cel al încălzirii 

locuințelor din comunitate.
La nivelul comunei Remetea Mare în anul 2008 numărul clădirilor a fost de 990, din 

care 575 în Remetea Mare şi 415 în Ianova. Numărul total al gospodăriilor a fost de 913 
din care 514 în Remetea Mare şi 399 în Ianova. Încălzirea acestor locuinţe se realizează 
în proporţie de 73% cu lemn, 27% cu gaze naturale şi 0% cu alţi combustibili. În ultimii 
10 ani, 20% din populaţia Comunei Remetea Mare a optat pentru centrale termice pe gaz 
sau pe lemn.

Mihaela uNGuREANu
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de Otelec

        Alexandra MArin - localnică

Aflându-mă în Ioha-
nisfeld la o plimbare 

de dimineață cu Alexandra 
Marin și amintindu-ne de co-
pilărie am hotărât să redau 
dialogul nostru, deși aș putea 
fi acuzată de subiectivism din 
cauza. faptului că Alexandra 
este chiar verișoara mea. 
Născută și crescută aici, mi 

s-a părut firesc ca amintirile depănate să fie citite 
în aducerea aminte a celor care se regăsesc prin-
tre ele. 

Alexandra, aș vrea să facem apel încă din înce-
putul dialogului nostru la primele tale imagini din 
primii tăi ani de viață.

4Țin minte că mă duceau părinții la creșă, si-
gur amintirile din acea perioadă sunt destul de 
vagi, dar știu și din povestirile mamei. Îmi amin-
tesc o creșă plină de jucării, curtea de afară era 
amenajată și ne jucam mult pe afară pe atunci, 
nu ca și copiii din ziua de azi. Apoi din clasa a I-a 
până în clasa a III-a am studiat sub îndrumarea 
mamei mele la Şcoala Gimnazială Iohanisfeld, 
într-o altă clădire, în școala veche. Îmi amintesc 
ca și cum ar fi fost ieri. Erau foarte mulți copii în 
generația mea.

Atunci când mă gândesc la satul meu, îmi 
amintesc că toate străzile mi se păreau mai lungi, 

lucrurile în jur păreau mai mari, care e primul lu-
cru care-ți vine acum în minte din copilăria petre-
cută la Iohanisfeld?

4Îmi amintesc foarte bine iernile din acea 
perioadă, eram mai tot timpul pe afară, făceam 
oameni de zăpadă, am să-ți spun, deși nu ar tre-
bui, că rupeam țurțuri de gheață și îi mâncam 
pe post de înghețată, eram copii, era un fel de 
joacă. Ne jucam mai mult pe atunci, ba pe afa-
ră de-a v-ați  ascunselea, ba de-a prinsa, făceam 
picnic pe izlaz sau ne strângeam la bancă, cum îi 
spuneam noi, altfel își petreceau timpul copiii în 
anii aceia, îmi lipsesc oarecum. Vreau să-mi amin-
tesc prietenii din aceea perioadă: Oana și Anca 
Toth, Georgian Frăsincar, Cornelia Şecman și mai 
sunt, dar din lipsă de spațiu mă opresc doar la ei.

S-a schimbat mult Iohanisfeldul copilăriei tale 
față de cel de acum?

4Da. S-au schimbat și oamenii, dar și casele, 
mai ales în urma inundațiilor din 2005. Dar mă în-
torc tot timpul aici cu o plăcere aparte pentru că 
aici îmi este familia și rămâne imprimat undeva 
adânc dorul de curtea casei mele. 

Dacă ai avea puterea să schimbi ceva în satul 
în care ai crescut ce ai schimba?

4Aș vrea ca oamenii să fie mai implicați în 
dezvoltarea satului, deși uitându-ne în urmă, Io-
hanisfeld-ul a evoluat mult. Are parte de o far-
macie, un cămin dotat cu tot ce trebuie, o școală 

nouă , dascăli buni.
Dacă ar fi să-ți aduci copiii aici la școală, ai 

face-o fără rețineri?
4Categoric! În primul rând că aici pot avea 

parte de un aer mult mai curat decât în oraș, 
apoi dascălii sunt foarte bine pregătiți, în școală 
există condiții foarte bune, nu văd niciun motiv 
să nu o fac.

Am să te rog să te întorci cu recunoștință către 
cei care și-au pus amprenta asupra personalității 
tale.

4În primul rând le mulțumesc părinților mei, 
mamei mele care mi-au deschis gustul către cul-
tură, tot la îndemnul ei am început să studiez în 
copilărie și pianul pe care știu că l-au achiziționat 
de la o familie de nemți tot din Iohanisfeld. Că tot 
mi-am adus aminte de șvabii din sat, aș vrea să o 
pomenesc și pe Wess Amai, o șvăboaică deose-
bită, de la care primeam întotdeauna ceva dulce 
când treceam pe lângă poarta ei. A, și să nu uit 
de primul magazin care a apărut după revoluție, 
magazinu’ lu’ tanti Veruța, cum îi spuneam noi. 
De acolo luam sifon și suc la TEC.

Dacă ar fi să transmiți un mesaj celor din Ioha-
nisfeld, ce le-ai spune?

4Să fie mai uniți și să se implice mai mult 
pentru că schimbare începe cu fiecare dintre noi.

Uitându-ne în urmã, Iohanisfeld-ul a evoluat mult

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Din activitatea sportivă a Otelecului

Oaspeţii comunei

Ótelek is beírta magát a HÚSZ BK élményt nyújtó találkozói sorába

Amikor felmerült a HETI ÚJ SZÓ Baráti 
Kör éves találkozójának Óteleken való 

megszervezésének gondolata, egyúttal arra a 
kérdésre is kerestük a választ, mit kínálhat a he-
lyi magyar közösség, amit érdemes megmutatni 
a BK-tagoknak, a régiónk különböző vidékeiről 
és határokon túlról is érkező látogatóknak? A 
helyi Önkormányzat, illetve az Óteleken Mag-
yarul Magyaroknak Egyesület önkénteseinek 
segítségével megszervezett Baráti Köri ta-
lálkozó szerencsére ezúttal is kitűnő alkalom-
nak bizonyult úgy a baráti társaság tagjainak a 
találkozásra, mint a Bega-parti, romániai mag-
yar „végvár” „felfedezésére”, valamint a he-
lyi közösség számára, értékeik megmutatására. 

Nos, meggyőződhettünk arról, hogy a kitartó 
és céltudatos munka értéket teremt azokban a 
közösségekben is, ahol hiányoznak a természet 

teremtette, vagy az ember által létrehozott lát-
ványosságok. Óteleken, több mint fél évezredes 
története során a közösség sokszor látványos 
módon újrateremtette önmagát. Legutóbb az 
éppen tíz évvel ezelőtti nagy árvíz tette próbára 
a közösséget, amely a XXI. század mostohább 
körülményei között is igyekszik megtartani 
szülőföldjén közös értékeit, anyanyelvét és hi-
tét. Ezt a ragaszkodást érhették tetten azok is, 
akik első alkalommal látogattak el Ótelekre, 
ahol együtt örvendhettünk a helybéliek vendég-
szeretetének.

A templomi látogatást követően a község tu-
lajdonában levő Vadászházban látta vendégülSz-
abó Csaba Zoltán polgármester a vendégeket 
mangalica-zsíros kenyeres falatozásra

„La sfat” cu viceprimarul comunei noastre

Plec de la casa părintească și mă duc spre gară, de fiecare dată când 
mă îndrept spre acea direcție trec prin fața casei domnului viceprimar 

Valentin Pascu. Dau să intru în curte să-l salut, însă distinsa sa doamnă îmi 
spune că nu este acasă. Nici nu trebuie căutat prea mult, căci cei care-l cu-
nosc  știu că atunci când nu este în sediul primăriei sau acasă, este pe ulițele 
satului pentru a supraveghea lucrările. Pașii mă duc către acea clădire care 
era odată maiestuoasă, gara din Iohanisfeld și din care astăzi a rămas doar o 

ruină. Întâmplarea face ca acolo să fie și domnul Valentin Pascu, căci tot aici, grămezi de balast 
așteaptă să fie distribuite pe străzile satului. Intrăm în dialog, iar dintr-o vorbă în alta îi spun că 
îmi aduc aminte de cum arăta clădirea atunci când eram mică, de dudul din curtea alăturată gării 
și de magazinul de unde oamenii se opreau să se aprovizioneze înainte să plece la drum. Nostalgia 
e molipsitoare, iar domnul viceprimar mă completează cu alte amintiri mai vechi, dar cum timpul 
nu ne permite să visăm la nesfârșit, replica domnului Valentin Pascu mă dezmorțește: „Hai, Silvia, 
gândindu-ne la ce a fost nu mai putem face treabă, iar „ioneliștii” așteaptă”. Avea dreptate și îi 
mulțumesc că am plecat de acolo hotărâtă să alung nostalgia și să trec la fapte.

Roxana PuIu

Silvia FEcHETE
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Victor Vlad Delamarina

Simona MiCElA - director Școala Gimnazială Victor Vlad Delamarina

Doamna director, 
o să vă rog să 

prezentați o scurtă biogra-
fie a dumneavoastra pentru 
cititorii revistei „Banatul”.

4Sunt născută în muni-
cipiul Reșița, în anul 1976. 
Am absolvit Liceul Teore-
tic „Iulia Hașdeu” Lugoj, 

după care am urmat cursurile Facultății de Fi-
zică ale Universității de Vest din Timișoara. În 
anul 2001, am absolvit cursurile postuniver-
sitare cu specialitatea institutor învățământ 
primar, iar ulterior, în anul 2005, am dobândit 
specializarea informatică.

În anul 2007, prin programul de reconver-
sie profesională, am obținut specializarea 
limba și literatura română, tot la Universita-
tea de Vest din Timișoara.

Din anul 1998 muncesc în învățământ, iar 
din anul 2002 sunt titulară pe postul de învă-
țător în comuna Victor Vlad Delamarina. Opt 
ani am avut alături elevii  Şcolii Gimnaziale Pe-
troasa Mare alături de care am obținut gradul 
didactic I, iar din 2010 sunt încadrată la Şcoala 
Gimnazială Victor Vlad Delamarina.

Ştim cu toţii că în orice muncă există și difi-
cultăţi. Care sunt cele mai dificile probleme cu 
care v-aţi confruntat de când aţi preluat condu-
cerea acestei instituţii?

4Din anul 2011 de când am preluat condu-

cerea acestei instituții cea mai dificilă proble-
mă cu care m-am confruntat a fost finanțarea 
insuficientă a unității de învățământ. Şcoala 
Victor Vlad Delamarina este o unitate cu 
7 structuri, cu nevoi materiale mult peste 
finanțarea de bază. Cu toate acestea, an de 
an, am reușit cu sprijinul Consiliului Local și 
al Primăriei să rezolvăm problemele majore 
apărute. Dar ar fi încă foarte multe de făcut.

Fiind vorba de dificultăţi și succese, care 
consideraţi că au fost cele mai mari realizări în 
funcţia de director de până acuma?

4Foarte bună întrebare! Se apropie din 
nou luna decembrie, a bilanțului și a analizei. 
Fiecare sfârșit de an mă aduce în fața unor 
întrebări de genul: Ce am realizat?; Unde 
am greșit?; Ce aș fi putut face în plus?; Cum 
aș fi putut face mai mult?. Şi e momentul în 
care devin de obicei tristă. Probabil ține de 
autodepășire. Cred că cea mai mare reali-
zare este faptul că am preluat conducerea 
Şcolii Victor Vlad Delamarina la un an după 
ce aceasta a fost propusă spre desființare din 
lipsă de copii.

A fost reînființată și în primul an am por-
nit cu 21 de elevi în învățământul gimnazial 
al Şcolii Victor Vlad Delamarina, cu o clasă 
simultană V-VIII. În prezent avem două clase 
simultane gimnaziale cu un efectiv de 42 de 
elevi. Deci s-a dublat numărul acestora. Cred 
că reîntoarcerea elevilor de la școlile din Lu-

goj la școala noastră se datorează faptului că 
am dovedit că și în mediul rural se pot asigura 
condiții optime pentru educație. Şi vreau să 
cred că am încă o realizare legată tot de atra-
gerea elevilor spre unitatea noastră școlară: 
stabilitatea cadrelor didactice pe post. Asta 
a contribuit enorm la creșterea numărului de 
elevi. Am putut avea o ofertă a școlii cu per-
sonal didactic calificat, cu stabilitate pe post.

Credeți că relația elev-profesor s-a schim-
bat de cum o știați dumneavoastră ca elev?

4Da, foarte mult! Eu fac parte din 
generația care până în clasa a VIII-a a fost pi-
onier, iar liceul l-am urmat după Revoluția din 
1989. Deci pot spune că am trecut prin mai 
multe ipostaze ca elev. Dar în momentul de 
față este total schimbată și față de cea din 
anii 1990-1994 când am fost în liceu. Relația 
profesor-elev din zilele acestea este total lip-
sită de inhibiții și teamă din partea elevului.

Cum arată o zi obișnuită la școală?
4Nefiind degrevată, având clase primare 

simultane arată cam așa: până la prânz acti-
vitate didactică, după care zilnic apar proble-
me ce necesită rezolvare cu celeritate. Așa 
că undeva în jurul orei 16-17, uneori chiar mai 
târziu pot spune că „încheiem” o zi de școală. 
Asta ca prezență în unitate.

Am reuºit cu sprijinul Consiliului Local ºi al Primãriei sã rezolvãm problemele majore

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Fântâna simbolul 
ospitalităţii bănăţene

Se spune că 
p e  c â n d 

apa nu curgea la 
robinet, oamenii 
își plăteau vama 
spre Rai săpând 
d u p ă  i z v o a r e . 
Odinioară, când 
oamenii voiau să 
fie pomeniți după 
plecarea lor de pe 
pământ ori după 
ce aveau vreun 
vis  prevest i tor 
tocmeau meșteri 

fântânari care să scoată din inima pământului 
apă rece și bună de băut. Astăzi, nu numai că 
nu se mai sapă zeci de metri în adânc după apă, 
dar nici măcar fântânile de odinioară nu mai 
sunt păstrate.

La Victor Vlad Delamarina, lucrurile stau 
altfel. Conștient de cât de mult înseamnă 
apa pură pentru localnici, domnul primar 
Ioan Sima, a ținut să păstreze fântâna de la 
răscrucea de drumuri. Un adevărat monument 
le stă la dispoziție oamenilor care doresc să-și 
potolească setea atunci când trec prin sat.

Victor Vlad Delamarina văzut de… 
Titu Maiorescu şi  Ion Iliescu

 „Au rămas de la Victor Vlad câteva poezii, aruncate numai așa, din condei, scrise de el poate 
mai mult în glumă, dar totuși concepute cu instinctul sigur al omului de talent: ele îi desemnează 
un loc deosebit în mica noastră literatură. Sunt puținele poezii scrise de el în dialectul lugojan, 
câteva de oarecare valoare în sine, toate de valoare prin faptul că sunt în adevăr dialectale (…) 
Din acest punct de vedere se cuvine să ne interesăm de primul nostru scriitor dialectal.”

Titu Maiorescu, În memoria poetului dialectal Victor Vlad Delamarina, București, 1898
„Cu toate că Victor Vlad Delamarina a trecut de mult 

în cel de-al doilea veac și a rămas pentru merite de valo-
are în vecie, mai persistă încă multe nedreptăți care pot 
fi constatate. Ici-colo, injustiția persistă, mai ales pentru 
pretențiile de azi ale unei critici elevate și răzvrătite. E po-
sibil ca, cei ce încearcă să mârâie chiar în cazul lui Emi-
nescu (…), să cârtească și mai tare când se va vorbi de un 
poet „dialectal”, cum l-au numit unii, să existe și o mai 
accentuată reacție. Se argumentează din nou necesitatea 
unei totale recitiri și a reașezării literelor noastre, și, în 
consecință, poate o istorie literară fără balast, fără scriitori 
mărunți, ci una alcătuită numai din valori absolute și poate 
numai cu marii creatori”.

Ion Iliescu, Victor Vlad Delamarina - secvențe de istorie 
literară, Editura Mirton, 2002, p. 7

Alexandra PREDEScu Ramona AIDA

 Imagine de toamnă

Din creaţiile copiilor 
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Devenit deja tradiție, festivalul a adus 
la Deta 34 de echipe care s-au întrecut 

în preparate la ceaun și la grătar. S-au înscris 
în concurs echipe din Deta, Soca, Bordany 
(Ungaria), Plandiște (Serbia), Vîrșet (Serbia), 
Coka (Serbia), Bor (Serbia) și Glogoni (Ser-
bia). Concurența a fost acerbă și fiecare echipă a 
păstrat foarte bine secretul culinar cu care a vizat 
primul loc. Jurizarea echipelor concurente și a 
preparatelor acestora s-a făcut prin evaluarea a 
4 criterii, acordânduse-se pentru fiecare criteriu 
în parte, note de la 1 la 10. Criteriile de care s-a 
ținut cont au vizat gustul preparatelor culinare 
(frăgezimea și suculența cărnurilor, folosirea plan-

telor aromatice și a materiilor prime de sezon), 
prezentarea preparatelor culinare în formă finală 
(servirea preparatului într-un mod natural, ape-
tisant, elegant, estetic, simplu, practic și eficient, 
design/mod de aranjare în farfurie și modul de 
prezentare, igiena farfuriei), compoziția prepa-
ratelor (combinarea corectă a culorilor, texturii 
și aromelor preparatului; îmbinarea gusturilor/
aromelor și corelarea dintre felul principal și 
garnitură; compatibilitatea între ingredient și 
preparat) și prezentarea echipei (costumația 
adecvată și igiena concurentului; folosirea in-
strumentelor de gătit și măiestria în folosirea 
acestora; denumirea originală care să îi repre-
zinte pe membrii echipei și preparat).

Participare record la Festivalul „ceaunul şi Grătarul 2015”
Elena SuRuLEScu

Ana Maria POPA

Fotbalul o tradiţie a oraşului

Primul club sportiv în orașul Deta a fost 
înființat în data de 15 mai 1921 sub de-

numirea de Clubul Atletic Deta și avea printre 
alte secții și pe cea de fotbal încă de la înființare. 
Perioada cuprinsă până în anul 1940 este 
marcată de o explozie de echipe, unele dintre 
acestea fiind constituite chiar pe criterii etnice. 
În consecință se amenajează două arene sporti-
ve, una la Tîrgu Mare și una în parc. Activitatea 
sportivă este întreruptă în perioada 1940-1945 
datorită războiului și este reluată prin înscrierea 
în primul campionat districtual care începe în 
anul 1945. În 1948 echipa de fotbal cu numele 
de DOAT este preluată de către IPROFIL Deta 
care înființează Asociația Sportivă care are 
și o secție de fotbal și al cărei președinte este        
Ortman Ioan. 

Roxana DOGENDORF

- va urma -

Petru roMAn - primar al orașului Deta

Din orice punct car-
dinal intri în Deta, 

ordinea și curățenia cu care 
orașul te întâmpină te duce 
cu gândul la adevărul po-
pular care spune că omul 
sfințește locul. Un oraș cu 
iz patriarhal, cu oameni 
politicoși și veseli. Întâlni-
rea cu primarul său, deși pe 

fugă, domnia sa, grăbindu-se să plece în Serbia, 
unde urma să conducă o delegație locală, a fost 
încă o dovadă, că la Deta ai cu cine vorbi.

Domnule primar, vă mulțumesc din începutul 
dialogului nostru pentru amabilitatea de a accep-
ta această întâlnire știind că sunteți pregătit și 
presat de timp, pentru deplasarea în „țara vecină 
și prietenă” Serbia. Este cel dintâi dialog al nos-
tru, care va apărea în jurnalul interregional „Ba-
natul”. Care este părerea dumneavoastră despre 
acest rod gazetăresc al Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric?

4 Domnișoară Silvia, eu cunoșteam acest 
jurnal cu mult înainte de a-l fi primit. L-am întâl-

nit la diverși colegi din administrațiile județene, 
fiind plăcut surprins, de faptul că are o ținută 
unică și un conținut extrem de bine îngrijit. 
Acesta este și motivul pentru care am acceptat 
cu plăcere ca primăria orașului Deta să fie pre-
zentă în paginile sale.

Ați spus Deta; domnule primar, ce reprezintă 
Deta pentru omul Petru Roman?

4Deta este orașul în care trăiesc, muncesc 
și mă bucur alături de oamenii săi.

Primarul Pit, cum vă alintă oamenii, e 
mulțumit de ce a oferit orașului său în mandatele 
de până acum?

4Mulțumit, omul nu este niciodată, dar pe 
realizări vorbind, da, pot fi satisfăcut, știind că 
o mare, foarte mare parte din angajamentele 
electorale, ca să nu spun promisiuni, le-am în-
deplinit cu seriozitate.

Vorbim despre ele?
4Acum nu, dar în numerele viitoare ale jur-

nalului interregional „Banatul”, sigur că vom 
evidenția, mai mult pentru oaspeții noștri, de-
cât pentru locuitorii Detei, care le cunosc bine, 
pentru că pentru ei și împreună cu ei, le înde-

plinesc.
Domnule primar, pe ce calități umane puneți 

preț?
4Pe seriozitate, pe punctualitate, pe cinste.
Plecați în Serbia, o țară binecunoscută dum-

neavoastră, ce apreciați la acești vecini, greu 
încercați de istorie?

4Dârzenia și hărnicia. Sunt oameni care se 
luptă cu viața, nu se lasă duși de ea. Sârbii, sunt 
oamenii care impun vieții și istoriei, drumul pe 
care îl doresc ei. Şi sunt extrem de ospitalieri, 
la sârbi, cuvântul prietenie, este foarte bine 
înțeles.

Ce mesaj aveți în finalul conversației noastre 
pentru locuitorii orașului pe care îl reprezentați?

4Nu e un mesaj, e o rugăminte, rog locui-
torii orașului să-mi fie mereu aproape în mun-
ca mea de a face din Deta un oraș demn de 
exigențele standardelor europene. Sigur, nu 
e ușor, latura economică fiind determinantă în 
susținerea demersului meu, dar, eu împreună 
cu ei, voi reuși.

Deta este oraºul în care trãiesc, muncesc ºi mã bucur alãturi de oamenii sãi

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Primarii din Deta şi Plandişte,respect şi prietenie

„Ne întâlnim foarte des în ultimii ani și ne 
respectăm unii pe alții. Am răspuns de fiecare dată 
invitației domnului primar Petru Roman și avem 
împreună multe proiecte. Dar pe lângă proiecte și 
colaborări am ajuns să ne cunoaștem foarte bine la 
nivel personal și am devenit prieteni. Acest lucru 
ne-a făcut să continuăm bunele relații și venim la 
Deta la fiecare eveniment, așa cum domnul primar 
Petru Roman și echipa sa vin la Plandiște la cele 
mai importante acțiuni. Relația de prietenie nu este 
doar între mine și domnul primar ci și între mem-
brii echipelor noastre. Sportivii și pensionarii din 

cele două localități au organizat deja acțiuni comune», a spus Milan Selakovic primarul din Plandiște. 
«Am fost recent la Deta la Zilele Orașului și, iată, acum suntem la Festivalul Ceaunul și Grătarul, o 
acțiune extrem de reușită la care am participat și anii trecuți. Mi-a plăcut atât de mult încât am orga-
nizat și noi un festival similar la Plandiște. În privința proiectelor transfrontaliere, avem deja în lucru 
un nou proiect comun. Este vorba despre modernizarea spitalelor din Deta și Plandiște, un proiect 
pe fonduri IPA care urmează să fie depus pentru finanțare» a mai spus primarul Milan Selakovic.

Mulţumiri cetăţenilor noştri

Curățenia orașului nostru reprezintă o 
preocupare permanentă a domnului pri-

mar, Petru Roman, dovadă stă faptul că primăria 
orașului Deta în colaborare cu Liceul Tehnologic 
„Sfântu’ Nicolae” Deta au organizat în data de 
3 noiembrie o activitate de voluntariat pentru 
curățirea parcului orașului.

Mulțumim tuturor celor care s-au alăturat!
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Pagina realizată cu sprijiul doamnei Adela POPEScu

Oraşul Lipova a sărbătorit şi în acest an „Ziua Armatei Române” 

Ziua de 25 octombrie este o zi sărbătorită 
în toată ţara, reprezentând o zi foarte 

importantă pentru Armata Română, dar nu nu-
mai. Bineînţeles că şi oraşul Lipova a celebrat, ca 
de fiecare dată, aşa cum se cuvine această zi de 
sărbătoare națională – „Ziua Armatei Române”.

Manifestările culturale şi religioase dedicate 
acestei zile, au avut loc duminică, 25 octom-
brie. Încă de la orele dimineţii reprezentanţii 
autorităţilor locale, alături de reprezentanţi ai 
cadrelor militare şi alţi participanţi, s-au reunit 
pentru încă o dată la cele mai importante monu-
mente din localitate pentru a depune coroane.

Manifestările au debutat la Monumentul din 
curtea Unităţii Militare Radna, unde  în cadrul 
unui ceremonial militar şi religios, s-a oficiat o 
slujbă de parastas şi de pomenire a eroilor, precum 
şi o acţiune de depunere de coroane din partea in-

stituţiilor locale prezente la această desfăşurare. 
Ceremonialul a continuat cu o procesiune re-

ligioasă şi depunere de coroane la Monumentul 
Eroilor aflat în Parcul Libertăţii, din faţa Biseri-
cii Ortodoxe din Lipova.

La această amplă acţiune, au participat şi s-au 

implicat reprezentanţii instituţiilor locale, repre-
zentanţii partidelor politice dar şi reprezentanţi ai 
altor organizaţii din localitate. Slujbele religioase 
au fost oficiate de preoţi, reprezentanţi ai biseri-
cilor din Lipova şi Radna.

Dintre reprezentanţii locali şi judeţeni care 
au participat la aceste acţiuni de comemorare, 
amintim pe: Mircea Jichici – primarul oraşului 
Lipova, Vasile Dodon – viceprimarul oraşului 
Lipova, consilieri judeţeni, consilieri locali, pre-
cum şi alţi reprezentanţi de la nivelul judeţului 
Arad şi ai Primăriei şi Consiliului Local Lipova. 

Alături de aceştia, la eveniment, au mai luat 
parte reprezentanţi ai Bisericilor Ortodoxe din 
Lipova, Radna şi Şoimoş, cadre militare de la 
Poliţia Lipova şi Unitatea  Militară din Lipova,  
precum şi reprezentanţi ai diferitelor instituţii 
locale. 

Sport

un nou antrenor pentru „Şoimii”

Cu puține puncte în clasament echipa orașului nostru avea nevoie de un „șoc” la echipă. El a 
venit la începutul lunii trecute, chiar de la „principalul” Marius Grad, care și-a înaintat de-

misia la finalul partidei cu Voința Mailat (scor 2-2).
„Nu-mi doream să trăiesc această zi, în care anunț despărțirea de Marius, un antrenor bun și un 

om de caracter, împreună cu care am lucrat trei ani și 6 etape”, spune șeful „șoimilor”, Radu Pop.
Locul său a fost luat de fostul preparator fizic al CS Ineu, Flavius Sabău, care va colabora pe 

banca Lipovei cu Claudiu Trif, cel care se ocupă și de pregătirea juniorilor mari ai clubului. Noul 
staff are ca obiectiv clasarea pe locurile 1-4 și păstrarea trofeului Cupa României.

Premii importante pentru 
copiii noştri

În urmă cu o săptămână oraşul Râmnicu 
Vâlcea a fost din nou gazda unei 

competiţii mult aşteptată de copiii din cadrul 
Cercului „Atelierul Fanteziei” de la Clubul 
Copiilor Lipova şi de copii din alte oraşe ale 
ţării. În perioada 16 – 18 octombrie 2015, la 
Râmnicu Vâlcea,  a avut loc Concursul Naţional 
de Ecologie şi Protecţia Mediului, intitulat Să 
iubim natura, ediţia a VI-a, cuprins în CAERI 
2015, al Ministerului Educaţiei şi Cercetării 
Ştiinţifice şi organizat în fiecare an de Palatul 
Copiilor Râmnicu Vâlcea. 

Oraşul Lipova a fost prezent şi de această 
dată, fiind reprezentat de 2 echipaje: un echipaj 
format din copiii de la „Cercul Atelierul Fan-
teziei” şi un al doilea echipaj format din copiii 
de la Liceul „Sever Bocu” din Lipova, coordo-
natoarea ambelor echipaje fiind Prof. Camelia 
Iordache. 

Echipa reprezentantă a Clubului Copiilor 
Lipova a participat cu o echipă formată din 
patru eleve: Iancu Sarah, Venin Bianca, Marc 
Diana şi Zaha Lorena, în timp ce echipa din 
cadrul Liceului „Sever Bocu” Lipova a fost 
reprezentată de două eleve foarte talentate: 
Bursuc Alexandra şi Buda Raluca. Rezultatele 
finale au fost pe măsura operelor create şi pe 
măsura aşteptărilor, ambele echipaje din oraşul 
Lipova, obţinând la final Locul 1. Transportul 
copiilor la Râmnicu Vâlcea, a fost asigurat de 
Primăria Oraşului Lipova.

Sărbătoarea dovleacului celebrată prin 
creativitate şi fantezie

„Copilul nu ştie nimic pentru că i-ai spus, ci pentru că a înţeles el însuşi; să nu înveţe ştiinţa, 
ci să o descopere”

      (Jean Jacques Rousseau, Confesiuni III Visările unui hoinar) 

Fiecare anotimp are frumuseţea lui, dar parcă Zâna 
Toamnă ne aduce, pe lângă o multitudine de culori, 

roade bogate şi ne îndeamnă la o serie de activităţi educative, 
care mai de care mai creative şi spectaculoase, foarte atractive 
şi plăcute de către cei mici. Preşcolarii pot participa, alături de 
adulţi, la activităţi practic-gospodăreşti, cum ar fi: culesul fructe-
lor şi legumelor, pregătirea conservelor pentru iarnă, strângerea 
frunzelor şi a castanelor, confecţionarea unor jucării din fructe 
şi legume. Toate acestea ducând la cultivarea sentimentului de 
preţuire a muncii, la formarea unui comportament pozitiv faţă 
de muncă, stimulându-le în acelaşi timp creativitatea, fantezia 

şi simţul artistic. 
   În acest context, în perioada 19.10.2015 - 30.10.2015, la Grădiniţa cu program normal nr. 2 

Lipova am organizat expoziţia „Sărbătoarea Dovleacului” în cadrul proiectului tematic „Toamnă, 
toamnă harnică!”. Proiectul tematic a fost iniţiat de către grupa mare „Ciupercuţele”, condusă de 
d-na prof. Zepa Adina-Nicoleta şi de către grupa mijlocie „ Albă ca zăpada şi piticii”, condusă de 
d-na prof. Şofron Viorica-Felicia.

Obiectivul principal al proiectului este implicarea părinţilor în acţiunile grădiniţei, în desfăşurarea 
unor activităţi comune cu cei mici şi conştientizarea de către părinţi a faptului că este deosebit de 
important să desfăşoare activităţi împreună cu copiii lor, să le aloce zilnic timp celor mici. Copiii din 
cele două grupe au realizat împreună cu părinţii lucrări deosebit de frumoase, care au fost apreciate 
de vizitatori. Manifestându-şi din plin creativitatea şi fantezia, preşcolarii au realizat din dovleci 
personaje din viaţa cotidiană, din poveşti şi desene animate, mijloace de transport, animăluţe etc.

Prof. Viorica-Felicia ŞOFRON
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Timişul promovat în china

O .  delegaţ ie  condusă de către 
preşedintele Consiliului Judeţean 

Timiş, Titu Bojin, însoţit de vicepreşedintele 
Călin Dobra, şi angajaţi ai administraţiei 
judeţene, va face o deplasare în China, regi-
unea Yunnan. Aici, Timişul va fi şi promovat 
la un târg de turism.

Deplasarea o vor face şase persoane din 
CJ Timiş, preşedintele şi vicepreşedintele 
consiliului, alături de alţi patru reprezentanţi 

ai administraţiei judeţene, iar cel mai probabil dintre cei patru vor 
face parte şi doi consilieri judeţeni. 

Excelenţa Sa Xu Feihong, ambasadorul Republicii Populare Chi-
neze în România, s-a aflat în 26 mai la Timișoara. Acesta a avut o 
întrevedere cu autorităţile locale şi judeţene şi a participat la lansarea 
unei asociaţii româno-chineze.

Din delegaţie a făcut parte şi un director al Băncii de Dezvoltare a 
Chinei. Titu Bojin, preşedintele Consiliului Judeţean Timiş, a discu-
tat atunci cu acesta posibilitatea ca această bancă să investească şi în 
Timişoara în domeniul construcţiei de blocuri de locuinţe.

Investiţii ale 
consiliului Judeţean Timiş

Un bloc de 740 de metri pătrați cu o suprafață desfășurată de 3600 metri pătrați și 
cu o suprafață de teren de 750  metri pătrați, situate pe strada Matei Milo, nr.2 din 

Timișoara, a fost preluat de Consiliul Județean Timiș de la Ministerul Apărării Naționale pen-
tru a fi reabilitat.

Procesul de reabilitare va dura 16 luni și va începe în primăvara anului 2016. Cele 60 de 
locuințe (în prezent camera de cămin) urmează să se transforme în apartamente cu o singură 
cameră, chiar și cu două pentru familiile cu copii.

După finalizarea investiției Consiliul Județean va transmite în domeniul public al statului și 
în administrarea MApN 50% din locuințele realizate și spațiile de parcare împreună cu terenul 
aferent acestora. Când blocul va fi reabilitat o comisie de la nivelul Consiliului Județean va 
stabili criteriile de acordare a locuințelor, pentru care se vor plăti chirii modice, plus chel-
tuielile privind utilitățile.

Microbuze noi pentru elevii de la 
„Gheorghe Atanasiu”

Liceul „Gheorghe Atanasiu” din Timișoara, 
aflat în subordinea Consiliului Județean 

Timiș, are în prezent 253 de elevi cu deficiențe de 
intelect și fizice și cu elevi surdomuți. Copiii vin 
la această  școală din toată țara. Elevii, pe lângă 
celelalte ore de curs, fac practică în domeniul 
croitoriei, mecanicii, al frizeriei, tâmplăriei, ori 
al gastronomiei. Ceea ce e foarte important pen-
tru integrarea lor socială e faptul că mulți dintre 
absolvenții școlii se pot angaja după terminarea 
studiilor. Una dintre utilitățile necesare Liceului 
Gheorghe Atanasiu este și cea legată de folosirea 
unor microbuze care să corespundă stării de sănătate a copiilor școlarizați aici. În anii 1997-
1998 liceul a primit din donații din Germania două microbuze pentru trasportul elevilor la 
agenții economici unde făceau practica. Acestea s-au învechit, iar unitatea de învățământ nu a 
avut fonduri necesare pentru înlocuirea lor, iar un astfel de microbuz adaptat este vital pentru 
a transporta câte o clasă la practică. Ca atare, în această toamnă a fost cumpărat cu bani din 
bugetul Consiliului Județean Timiș un nou microbuz pentru elevii școlii, mașină care a costat 
43.000 de euro și a fost achiziționată prin intermediul unei licitații electronice. Destinat copii-
lor cu nevoi speciale, microbuzul este dotat cu rampă de acces, are 10 plus trei locuri, un loc 
fiind prevăzut cu lift hydraulic pentru cărucioarele celor cu dizabilități locomotorii.

Biblioteca Judeţeană
 îşi schimbă numele

Anul trecut Biblioteca Județeană Timiș 
a împlinit 110 ani! Astfel, aniversarea 

a 110 ani de la înființarea Bibliotecii Județene 
Timiș a fost un prilejul de a susține public 
oportunitatea ca biblioteca să poarte numele 
lui Sorin Titel (1935-1985), «prozatorul prin 
care Banatul a devenit un topos literar fun-
damental». 

Această dorință a fost susținută, pe lângă 
numeroși oameni de cultură și de președintele 
Secției de Filologie și Literatură a Acade-
miei Române, Eugen Simion. 

Radu Stoica şi Trupa Vest la cJ Timiş

La împlinirea a 15 ani de muzică și prietenie, Trupa VEST a susținut un concert aniversar 
în Sala multifuncțională  a Consiliului Județean Timiș. Cu prilejul concertului a fost 

lansat videoclipul Timișoara Sacra Fame și albumul cu același nume. 

Pe lista de proiecte

Consiliul Judeţean a susţinut şi au fost 
aprobate trei proiecte legate de auto-

strada A1. Mai precis, este vorba de realiza-
rea de două noi noduri de acces pe autostradă 
şi modernizarea unui drum judeţean care va 
oferi legătura judeţului cu nodul de la Pe-
cica. Nodurile de descărcare circulaţie pe 
Autostrada A1 vizate de CJT sunt cele de la 
Bethausen şi Sanoviţa şi vor asigura interco-
nectarea cu DJ 609, DJ 609B, DJ 609C, DJ 
681C şi DJ 609A. De asemenea, se doreşte 
modernizare drumului judeţean DJ 693 pen-
tru interconectarea la A1, în judeţul Arad şi 
a unui pod peste Mureş, la Pecica în judeţul 
Arad, lungimea totală a drumului este de 57 
km, din care este necesar a fi modernizaţi 
circa 30 km.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Sânandrei

Sărbătoare mare la Sânandrei

La sfârșitul lunii octombrie localnicii din 
Sânandrei au avut parte de  o sărbătoare 

pe cinste. Este vorba despre ruga satului, eve-
niment la care au participat o mulțime de 
artiști printre care Antonia și Aurel Tămaș.  
Chiar de Sfântul Dumitru la ora 15 a început sluj-
ba religioasă, după care de la ora 17, s-a dat star-
tul petrecerii, la sala de festivități din localitate 
(la Balon). Pentru această sărbătoare au colaborat 
Biserica Ortodoxă din localitate, Primăria și Con-
siliul Local. Au întreținut atmosfera mai mulți 
artiști, dintre care cap de afiș au fost Antonia și 
Aurel Tămaș. Pe lângă cei doi artiști celebri, a 
mai cântat Adi Munteanu și Camelia Florea.

Nici cei mici nu au fost neglijați, ei s-au putut 
bucura de un parc de distracții, pregătit special 
pentru ei.

Am profitat și eu de locurile care  mi-au 
adus aminte de copilărie, iar după ce m-am 
rostogolit pe tobogan, m-am dus spre cele mai 
dulci tarabe prezente în curte. Am epuizat pe 
nerăsuflate un cozonac secuiesc ca apoi să aflu 
care este și părerea comercianților prezenți, 
unii pentru prima dată la Sânandrei: „nu am 
mai fost aici, dar văd că lumea vine, ăsta e un 
semn bun, înseamnă că e distracție. Au parte 
de muzică bună. Cine nu ar veni la Antonia și 
Aurel Tămaș?”

Așa e, are dreptate, cine nu ar veni să o 
vadă pe Antonia? O cântăreață plină de haz, 
frumusețe și șarm. Tinerii au dat buzna la 
auzul că una dintre cele mai renumite inter-
prete de muzică ușoară din România va cân-
ta la Sânandrei. Nici cei mai în vârstă nu au 
fost neglijați, pentru categoria cu mai multă 

experiență de viață a cântat Aurel Tămaș, un 
solist de muzică populară îndrăgit și aplaudat 
de toată lumea.

Prezent  în mij-
locul consătenilor săi, 
domnul primar Florin 
Coman, omul care a 
făcut posibilă o mani-
festare de asemenea 
anvergură, ne-a de-
clarat: „Doresc să le 
transmit tuturor locui-
torilor din comună 
multă sănătate și sper 
ca măcar o dată pe an cu toții să se poată simți 
bine și să mai uite de griji”.

La Sânandrei are loc marele premiu al judeţului Timiş la automobilism

Programat în octombrie, marele premiu 
al Timişoarei la Automobilism, etapă în 

Campionatul Judeţean de Automobilism Timiş, 
nu s-a mai disputat din cauza unor probleme or-
ganizatorice. Cei care se ocupă de concurs au 
fost nevoiţi să anuleze etapa, după ce şi-au dat 
seama că nu prea aveau aprobare de la poliţie 
sau de la proprietarii locaţiei de pe Calea Şagului 
unde trebuia să aibă loc competiția.

Iată că Judeţeanul de Automobilism va avea 
parte de o nouă etapă specială. Este vorba de 

marele premiu al judeţului Timiş. Evenimentul 
va avea loc la Sânandrei, pe platforma Terminal 
West.

Vor fi trei secțiuni: etapa a X-a din Campio-
natul Județean de Automobilism Timiș, etapa a 
X-a din Campionatul Județean de Karting și VII-
a din Campionatul de Driftim Show.

La automobilism se va concura cu două 
manșe, fiecare cu trei tururi de circuit, și se va 
lua în considerare manșa cea mai bună, startul 
fiind programat de la ora 10.

Ineditul cursei este dat de faptul că vor con-
cura două maşini în paralel. 

cornelia VLăDEScu

campionat de minifotbal

Baza Sportivă BiArena, din comuna 
timișeană Sânandrei, amplasată pe Calea 

Timișoarei 3, organizează începând cu sezonul 
de toamnă Liga Satelor, și anume un campionat 
regulat de minifotbal în sistem 5 plus 1, ajuns la 
cea de-a doua ediție, 2015/16.

Meciurile sunt programate a se desfășura 
sâmbăta, de la ora 12, la Baza Sportivă BiArena 
din Sânandrei, pe două terenuri în sală și două 
terenuri în aer liber).

Simona ANDREEScu

Din proiectele primăriei

•  PUZ pentru tinerii în localităţile Sânandrei şi Covaci
•	 Modernizarea infrastructurii rutiere - Circulaţia maşinilor de mare tonaj prin Sânandrei va fi deviată 

datorită proiectului Modernizare Drum Comunal DC 39. Astfel, va fi modernizat tronsonul Carani 
- DN 69, în lungime de 3,5 km.

•	 Modernizare DC 826, proiect de reabilitare a 4,5 km de drum între DN 69 şi Sânandrei (Gară)
•	 Alimentarea cu apă - investiţie de 20 de miliarde de lei vechi - proiectul cuprinde: înlocuirea a 

20 de km de ţeava de fier cu ţeava de plastic; un foraj de mare adâncime în localitatea Covaci; un 
bazin de 100 de metri cubi în Sânandrei.

•	 alimentarea cu gaz - investiţia se ridică la 40 de miliarde de lei vechi în Sânandrei, în localitate 
fiind finalizată Staţia de Reglare Masură (SRM) - în localitatea Carani s-au investit 100.000 de euro 
pentru realizarea unei SRM, până la aceasta dată fiind branşate peste 100 de case.

Mihaela cuŞA

Localnicii în mijlocul evenimentului

Printre tarabe, lumini și jucării

Aurel Tămaș pe scena din Sânandrei

Din  albumul  credinţei

Biserica adventistă de ziua a şaptea
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Unde eŞtI Pavle?

vaSIle todI

Într-una din aceste zile de toamnă 
argheziană, niciodată toamna nu fu 

mai frumoasă, colega mea Silvia Fechete, îmi 
prezintă un material apărut în presă, care se 
adaugă la cele multe, privind luxul oripilant, 
afișat parcă ostentativ de mai marii ortodoxiei 
românești. E vorba, în acel material, de mitro-
politul Moldovei, Vladimir, venit de hramul 
Chișinăului la Liturghie într-un autoturism de 
teren, marca BMW 7, estimat la 100000 de 
euro. Și asta, după cum relatează  „Jurnalul 
de Chișinău”, într-o țară devastată de sărăcie. 
Cum e posibil? se întreabă cu candidă mirare 
tânăra mea colegă. Ce să îi spun?

O îndemn să citească acea „Vale a Sus-
pinelor” semnată de prietenul meu, eruditul 
scriitor creștin, Cornel Ciomâzgă, care retras, 
vremelnic, în chiliile unor mănăstiri, a reali-
zat admirabila sa „Lucrare”, în care un ofițer 
superior, îi face autorului o destăinuire care 
suplinește elocvent, absența răspunsului meu.

Spune acel om: „Nu uitați că am fost 
douăzeci și unu de ani ofițer anchetator. Am 
anchetat cazuri din cadrul Bisericii care, vă 
spun cu mâna pe inimă, m-au cutremurat, cât 
eram eu de ofițer.

Homosexuali și lesbiene cu apucături sadi-
ce, greu de descris, altfel, călugări strașnici, vezi 
Doamne, unii având chiar funcții înalte. Să vă 
povestesc, apoi, la ce chiolhanuri mănăstirești 
am participat eu personal, laolaltă cu poli-
ticieni, cu artiști și cu fel de fel de, așa-ziși, 
afaceriști plini de bani? Am fost invitat de 
episcopi și de mitropoliți. Să vă spun ce cân-
tece se cântau și ce jocuri se jucau? Să vă 
vorbesc de dosarele cu maici violate de un-
ele fețe bisericești? Despre maici și starețe 
care au fost gravide, stând până în ultima 
lună în mănăstire? Să vă vorbesc despre abu-
zurile din seminarii, sau despre corupția din 
facultățile de teologie? Despre averile fantas-
tice ale unor slujitori, așa-ziși, ai Domnului? 
Sau despre șantajele care se practică cu do-
sare de tot felul?”

*
Colac peste pupăză, după tragedia din 

București, atitudinea patriarhului Daniel, 
pune sare pe rană arsă. Daniel e singurul 
patriarh român, care, cred eu, trăiește con-
vins că strângerea de arginți, te ajută să poți 
cumpăra Duhul Ceresc. Daniel, până la un 
punct, creație a marelui Nicolae, afișează la 
fiecare ieșire în public, o ținută faraonică. Cât 
de ușor, se poleiește mediocritatea…

Unde ești Pavle, care te purtai mereu pe 
picioarele tale prin „Cetatea Albă” a Serbiei? 
Și unde erai tu, acolo era centrul ortodoxis-
mului!

Că vrem sau nu, se pare că ne-a ajuns 
profeția Sfântului Nil Atonitul legată de vre-

mea din urmă, „Păstorii creștinilor arhiereii, 
vor fi oameni cu slavă deșartă. Curviile, prea-
curviile, sodomiile, în vremea aceea vor fi 
pe toate drumurile. Bisericile lui Dumnezeu 
vor fi lipsite de preoți cu adevărat credincio-
și.”                                                                                                                                     

*
E posibil însă ca eșalonul doi al ortodo-

xismului românesc, să fie asemeni celui poli-
tic, din care s-au evidențiat Adrian Năstase, 
Adrian Severin, pușcăriabilii într-un cuvânt. 
Cum tot posibil, este faptul, că acești inși, 
ajunși în fruntea ortodoxismului românesc, să 
înțeleagă altfel decât noi prima poruncă dată 
de Dumnezeu lui Avram devenit Avraam, după 
așezarea în Canaan și anume, să crească, să se 
înmulțească și să-și pună în valoare pământul. 
Dumnezeu poruncindu-i astfel să fie bogat 
pentru a-L sluji. De aceea Facerea (13,2) 
evidențiază progresul bogăției: „Avraam însă 
era foarte bogat în vite, în argint și în aur.” Și, 
ce coincidență, pentru a obține această avuție, 
îi sunt îngăduite toate mijloacele, inclusiv, vi-

clenia, șiretenia. Dovadă că Avraam va merge 
până într-acolo încât o va prezenta străinilor, 
pe soția sa, Sara drept soră, scontând să poată 
primi în felul acesta cadouri din partea celor 
care ar dori să o ia de nevastă!

Ce i se reproșează însă patriarhului Da-
niel de tinerii intelectuali, nu e atât aple-
carea firii sale spre arghirofilie, cât nelimita 
măsurabilului. Preafericite, dincolo de timpul 
omenesc, ne așteaptă… eternitatea.

Totuși, n-ar fi rău, înainte să-i judecăm 
pe acești oameni care au renunțat la multe în 
drumul lor spre tot, să ne reamintim că există 
o vorbă în popor care spune că toți oamenii 
poartă niște desagi pe umeri. În desaga din 
spate pun păcatele lor, iar în desaga din față 
pun păcatele altora, în așa fel încât văd mereu 
păcatele altora, fie în desaga lor din față, fie 
în desaga aproapelui care merge înaintea lor.

*
Tragedia pirotehnică dintr-un club 

bucureștean, a dus la schimbarea unui guvern 
greu de schimbat altfel. Oare era nevoie de 
o asemenea nenorocire, pentru a demisiona 
un premier nefericit? A rămas, însă, agățat de 
funcție, ca ospătarul beat de gheridon, Oprea, 
vicele, tot plagiator.

Lipsa de respect pentru munca intelectuală 

e veche la comuniști și, precum se vede, și 
la odraslele lor. Dovadă gestul dramaturgului 
rus Gregori Mdivani, care în 1953, l-a acu-
zat pe primul-ministru, Malenkov, că își pla-
giase raportul către Congresul al XIX-lea al 
partidului, folosind un material din discursul 
unui fost ministru țarist. Malencov, la vremea 
aceea, era… prim-ministru!

*
Știți de ce suntem răbdători noi românii? 

Din pricina femeilor noastre, sunt frumoase și 
frumusețea lor, ne îmblânzește orice supărare. 
Citiți descrierea călătorului german Erasmus 
Heinrich Schneider von Weismantel, despre 
înfățișarea ademenitoare a româncelor și 
îmi veți da dreptate. Zice neamțul: „În toată 
ţara femeile sînt peste măsură de frumoase, 
au părul negru cum e cărbunele, ochii şi 
sprîncenele la fel de negre, iar faţa lor este ca 
laptele şi sîngele. Pielea de pe tot trupul lor 
este albă şi subţire şi la multe din ele afli cele 
mai frumoase mîini. Chiar şi la ţărani găseşti 
fete şi femei atît de desăvîrşit de frumoase, 
cum nu se află nicicînd la noi în Germania.”

Bine, frumoase sunt și unguroaicele, să 
nu uităm că iubita lui Avram Iancu, era o 
frumoasă unguroaică de 14 ani, din Abrud, 
Johanna Farkas, născută dintr-un tată unita-
rian și o mamă romano-catolică. Ea l-a salvat 
pe Iancu cu ocazia unei ambuscade a trupe-
lor ungurești în Abrud. Dar ce să mai spunem 
de blondul căpșor melancolic al săsoaicei lui 
Ioan Vodă?

Nesăbuiților cu girofar, nu vă veți putea 
bucura niciodată de o oară de iubire creștină.

*
Un sfat al lui Ernest Hemingway: „Un om 

inteligent se îmbată ori de câte ori este obli-
gat să-şi petreacă timpul alături de proşti.” Să 
mai spună Crisp, că Hemingway, avea tot în 
afară de simțul umorului.

*
Opresc aceste însemnări, supărătoare  

pentru sufletul meu, dăruindu-mi o bucurie 
aleasă: Chopin. Omul care la 17 ani scrie 
Variațiunile pe tema unui celebru duet. Ce 
desfătare... Chopin, pentru care profesorul său 
Elsner scrie o piesă vocal-simfonică intitulată 
Cantată pentru voci bărbătești cu acom-
paniament de chitară compusă cu ocazia 
plecării elevului meu Chopin. Lucrarea este 
interpretată de colegii lui Chopin la hanul din 
apropiere de Wolla, în așteptarea diligenței 
ce avea să-l ducă pe tânărul pianist la Viena. 
Avea 20 de ani!


